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ایران آماده بازگشت همه طرف ها به برجام
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کاهش سرانه مصرف گوشت 
در جامعه کارگری خودخواسته 
نبوده است

گزارش

گزارش

کاربران بازار ارز های دیجیتال در ایران ۳۰ برابر کاربران بورس هستند؛ 

آب رفتن بورس مقابل رشد 
چشمگیر رمزارز ها در کشور

سیاست دولت رفت وآمد آسان هنرمندان به کشور است؛

نصرالله معین بعد از دوم فروردین 
به ایران می آید؟

بــا جهــش ارزی رخ داده در 
روز های ابتدایی اسفند ماه، بازار 
ســرمایه رونقی را به خود دید. 
همــان زمان کارشناســان این 
رونق را کوتاه مدت ارزیابی کرده 
و بر این باور بودند که شــاخص 
خیلی زود تعدیل خواهد شــد. 

این اتفاق افتاد و به گفته »رحمان رحیمی« فعال بازار سرمایه 
تنها فرصتی شد برای کسانی که می خواستند...

با اعــلام علاقه معیــن برای 
بازگشت به ایران و همچنین 
اعلام نظر مدیــران فرهنگی 
بــرای فراهم بودن شــرایط 
بازگشت معین به کشور درصد 
بسیار کمی احتمال دارد که او 
بعد از تور کنسرت استانبول به 

ایران بیاید. مسئله بازگشت نصرت الله معین خواننده نجف 
آبادی موسیقی پاپ به ایران از...

به موازات بن بست در مذاکرات قاهره 
هم چنــان تنش در مرزهای شــمالی 
فلسطین اشغالی ادامه دارد و حزب الله 
لبنان اهرم فشــار خود را برای کنترل 
جنایات صهیونیست ها در نواز غزه دارد. 
در تــازه ترین دور حمــلات حزب الله، 
رســانه ها دیروز یکشنبه از شلیک ده ها 
موشــک از جنوب لبنان به پایگاه های 
صهیونیســتی در الجلیــل علیــا خبر 
دادند. به گزارش ایسنا، حزب الله لبنان 
تاکید کرد: در راســتای حمایت از ملت 
پایدار فلسطین و پشتیبانی از مقاومت 
قهرمان و در پاســخ به تجاوزات دشمن 
صهیونیستی به روســتاها در جنوب و 

منازل غیرنظامیان که آخرین آن حمله 
به شــهرک خربه ســلم و شهادت یک 
خانــواده لبنانی بود، مقاومت اســلامی 
لبنان شهرک »مرون« را با ده ها موشک 

کاتیوشا هدف قرار داد.
رسانه های عبری و شبکه الجزیره نیز 
پیشتر گزارش دادند حزب الله لبنان تعداد 
زیادی موشک به سمت منطقه »مِرون« 
شلیک کرد. به نقل از الجزیره، آژیرهای 
هشــدار در الجلیل علیا و جبل الجرمق 
به صورت مکرر به صدا درآمد. خبرنگار 
الجزیره نیــز گزارش داد ۳۶ موشــک 
از جنــوب لبنان به ســمت پایگاه های 
صهیونیســت ها در الجلیل علیا شلیک 

شد. رادیو ارتش رژیم صهیونیستی نیز 
گزارش داد ۱۲ موشک از جنوب لبنان 
به پایگاه نظامی در جبل الجرمق شلیک 
شــد. این در حالی است که به گزارش 
رسانه های عبری بیش از ۵۰ موشک از 
جنوب لبنان به ســمت الجلیل شلیک 
شــد. این خبرنگار افزود موشــک های 
رهگیر رژیم صهیونیســتی در آسمان 
روستاهای مرزی در بخش میانی جنوب 
لبنان منفجر شدند. خبرنگار المیادین نیز 
اعلام کرد توپخانه دشمن اطراف شهرک 
الهباریه در جنوب را هــدف قرار داد و 
بار دیگر آژیرهای خطر از شــهرک های 

الجلیل شنیده شد.

به دنبال این حملات، حزب الله لبنان 
ســاعاتی بعد ضمن اعلام ادامه حملات 
موشــکی تاکید کرد که طی عملیاتی 
جدیــد با ۲ پهپاد تهاجمــی به مواضع 
توپخانه اسرائیل در عرعر حمله و نقاط 
مورد نظر را با دقــت هدف قرار گرفته 
است. مقاومت اسلامی لبنان این را هم 
بیان داشت که، »مبارزان ما پایگاه رامیا 
و تجهیزات آن را با ســلاح های مناسب 

هدف قرار دادند...

حزب الله در یک قدمی جنگ؟!

فاز جدید تحرکات واشنگتن در لبنان
خبر

غفلت از سواد رسانه؛

آلفایی ها گوی سبقت را از والدین 
ربودند

کوروش ۱۲ ساله با استفاده از 
برنامه های پاورپوینت و کاین 
مستر، ســمیناری در کلاس 
ارائه می دهد؛ مادر ارائه سمینار 
با پاورپوینت را در دانشــگاه 
تجربه کرده اما امروزه کودکان 
نسل آلفا و زد در دنیای رسانه 
والدین را پشت سر گذاشته اند. 

آیا می توان آنها را در دنیای رســانه رها کرد و آخر سر هم 
گفت »سرشان به گوشی و لپ تاپ گرم باشد اما به ما کاری 

7نداشته باشند!«... ادامه در صفحه 3
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شایعات درباره استیضاح و برکناری شهرداری مشهد

عبور از قـلندر شـریف؟
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»ما به عنوان ایران در بحث مذاکرات 
رفــع تحریم ها پایبند بــه میز مذاکره 
هستیم و معتقدیم می توان در صورت 
اراده طرف مقابل مذاکرات انجام شــده 
را جمع بنــدی کرد تا همــه طرف ها 
بــه تعهدات خــود در چارچوب برجام 

بازگردند.«
ســخنگوی وزارت خارجــه گفــت: 
نشســت ها و رایزنی هایــی بین آقای 
باقری و مورا به منظور بررسی و تبادل 
نظر در خصوص موضوعــات دوجانبه 
و مدنظــر ایــران و اروپــا و همچنین 
منطقه ای همواره در دستورکار بوده و 
دیدار اخیر در ادامه نشست های قبلی 

بوده است.
امور  وزارت  ناصر کنعانی، سخنگوی 
خارجه در ابتدای نشســت مطبوعاتی 
خود تصریح کرد: فرارسیدن ماه مبارک 
رمضان نقطه عطفی در حمایت بیشتر 

از مردم فلسطین خواهد بود.
خارجــه  امــور  وزارت  ســخنگوی 
جمهوری اســلامی ایران در پاسخ به 
سوالی در مورد ادعا های نماینده آمریکا 
در آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه 
ایران تصریح کــرد: ایران در چارچوب 
تفاهمــات حاصلــه و مدالیته مربوطه 
در حال همــکاری با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی است و در این خصوص به 

منظور رفع برخــی از ابهامات در حال 
همکاری بــا آژانس اســت و اظهارات 
بی اساس و غیر فنی تاثیری بر تصمیم 

و اراده ایران در این ارتباط ندارد.
کنعانــی تاکید کرد: آمریکا به عنوان 
ناقض برجام و بسیاری از مقررات حقوق 
بین الملل دارای صلاحیت و شایستگی 
برای اظهار نظر در خصوص فعالیت های 

صلح آمیز هسته ای ایران نیست.
ســخنگوی وزارت خارجــه در ادامه 
گفت: نشست ها و رایزنی هایی بین آقای 

باقری و مورا به منظور بررسی و تبادل 
نظر در خصوص موضوعــات دوجانبه 
و مدنظــر ایــران و اروپــا و همچنین 
منطقه ای همواره در دستورکار بوده و 
دیدار اخیر در ادامه نشست های قبلی 
بوده است. طیف گســترده ای در این 

دیدار به بحث گذاشته شد.
او تاکیــد کرد: به دلیــل نقش اروپا 
به عنوان هماهنگ کننده کمیســیون 
مشــترک برجام، یکــی از موضوعات 
تبــادل نظــر پیرامون مذاکــرات رفع 

تحریم ها بود. ایشان همچنین نشستی 
با نماینده اروپا در آسیا داشتند. آخرین 
وضعیت ها در خصوص جنگ علیه غزه 

تبادل نظر شد.
کنعانی گفت: ما بــه عنوان ایران در 
بحث مذاکرات رفع تحریم ها پایبند به 
میز مذاکره هستیم و معتقدیم می توان 
در صــورت اراده طرف مقابل مذاکرات 
انجام شــده را جمع بندی کرد تا همه 
طرف ها بــه تعهدات خود در چارچوب 

برجام بازگردند.
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بررسی لایحه حجاب در شورای نگهبان به اتمام نرسیده است
»مجلس بعد از رفع ایرادات شــورای 
نگهبــان و اعمــال اصلاحاتی، لایحه 
عفاف و حجاب را برای بررسی مجدد 
به شــورای نگهبان ارسال کرده است 
و هنــوز پاســخی از شــورا دریافت 
حقوقی  کمیســیون  رئیس  نکردیم.« 

و قضایــی مجلس شــورای اســلامی 
گفت کــه لایحه عفاف و حجاب برای 
ســومین بار به شورای نگهبان ارسال 
شــده و همچنان در مرحله بررســی 

شورا است.
غضنفرآبادی  موســی  الاسلام  حجت 

از  یکی  اظهــارات  بــه  واکنــش  در 
تائید  بــر  مبنی  مجلس  نماینــدگان 
لایحه عفــاف و حجاب در شــورای 
نگهبــان گفــت: لایحــه حجــاب و 
بررســی  مرحله  در  همچنان  نگهبان 

است. نگهبان  شورای 

در نامه ای به شورای نگهبان؛

روحانی مجدد خواستار ارائه مستندات 
ردصلاحیت خود شد
»به دلیل اینکه پاســخ شورای 
نگهبــان فاقد مســتندات بوده، 
روحانی در نامه ای به این شــورا 
خواســتار ارائه اســناد و دلایل 
از  خــودداری  و  ردصلاحیــت 

کلی گویی شده است.«
حسن روحانی در نامه جداگانه 
به شورای نگهبان خواستار اعلام 
دلایل ردصلاحیت و خودداری از 

کلی گویی شده است.
سایت رئیس جمهور سابق نوشت: با گذشت بیش از ۴۰ روز و ارسال 
چهار نامه از سوی حجت الاسلام حسن روحانی، شورای نگهبان هفته 
گذشــته در پاسخ، موارد ردصلاحیت او در ششــمین دوره انتخابات 

مجلس خبرگان رهبری را اعلام کرد.
به دلیل اینکه پاســخ شورای نگهبان فاقد مســتندات بوده، آقای 
روحانی در نامه ای به این شورا خواستار ارائه اسناد و دلایل ردصلاحیت 

و خودداری از کلی گویی شده است.
کی از فقها و نیز سخنگوی شورای نگهبان تأکید کرده بودند که باید 
به نامه روحانی درباره اعلام دلایل ردصلاحیتش ســریع تر پاسخ داده 
شود و پاسخ این شورا پس از ارسال نامه چهارم دکتر روحانی و گلایه از 

بی پاسخ ماندن سه نامه قبلی در ۱۵ اسفند دریافت شد.
اما پاسخ شورای نگهبان بدون ارائه مستندات بوده و دکتر روحانی در 
نامه خود که دیروز )یکشنبه، ۲۰ اسفند( ارسال شده، خواستار دریافت 

دلایل مستند ردصلاحیت شده است.

آرین منش
سخنان نماینده اصفهان درباره جریمه 
بی حجابی پوپولیستی و غیرمنطقی بود

 اخیرا امیرحســین بانکی پور، 
نماینده اصفهان، در ســخنانی 
گفته است که برای بی حجابان 
بــرای  و  میلیونــی  جریمــه  
ســلبریتی هایی که باعث ترویج 
بی حجابی شوند ممنوع الخروجی 
و مصادره امــوال در نظر گرفته 
شــده اســت. ســخنان او بــا 
واکنش های زیادی همراه بود، از 

جمله اینکه آیا این روش ها باعث بسط امر حجاب در جامعه می شود یا 
خیر و ثانیا چرا این سخنان در مقطع بعد از انتخابات مطرح می شود؟
جواد آرین منش، تحلیلگر مســائل سیاســی، درباره این موضوع 
به »نامه نیوز« گفت: »من هم ســخنان بسیار عجیب، غیرمنطقی و 
غیراصولی  نماینده اصفهان را شنیدم و بسیار حیرت آور بود زیرا تا پیش 
از این تصور می کردم او را فردی علمی و دانشگاهی است و سخنانش 
جنبه علمی دارد اما در مورد اخیر ســخنانش را کاملا پوپولیستی و 
غیرمنطقی دیدم. اینکه قبل از انتخابات این دســت سخنان مطرح 
نمی شود و به محض پایان انتخابات چنین مسائلی بیان می شود به 
سنتی سیاسی در ایران تبدیل شده است و حتی قبل از انتخابات افراد 
ممنوع التصویر هم مشروع التصویر می شوند یا حتی از افراد کم حجاب 
مصاحبه در وصف شرکت در انتخابات گرفته می شود که همه اینها 
باعث شکل گیری نوعی طنز میان مردم شده است و مردم می گویند 

قبل و بعد از انتخابات گفتمان ها به کلی تغییر می کند«.
او ادامه داد: »مسلم است برای گسترش حجاب در جامعه روش هایی 
غیرمعمول مانند ممنوع الخروجی، مصــادره اموال یا همین جریمه 
نقدی پاسخگو نیســت و تجربه تاریخی در چهار دهه بعد از انقلاب 
نشــان می دهد که چنین رویکردهای جواب نمی دهد؛ از ممنوعیت 
اســتفاده از ویدئو گرفته تا قوانین ممنوعیت اســتفاده از تجهیزات 
ماهواره ای و تا فیلترکردن شبکه های اجتماعی. در موضوعات فرهنگی 
باید شــیوه های فرهنگی به کار گرفته شــود و روش هایی پلیسی و 
امنیتی جواب نمی دهد و نمی توان با قوانین ســلبی و اجرای پلیسی 

مروج فرهنگ حجاب بود«.
این تحلیلگر مســائل سیاسی همچنین بیان کرد: »نکته دیگر آن 
است که در شرایط سخت اقتصادی و معیشتی، گرفتن جریمه آن هم 
جریمه های سنگین از مردم به دلیل بی حجابی تحمیل فشار مضاعف 
بر مردم اســت و تردیدی نیســت آن فردی که به دلیل بی حجابی 
جریمه می شود به سمت امر فرهنگی حجاب جذب نمی شود و بلکه بر 

نارضایتی اش افزوده می شود«.

خبر

معاون قوه قضاییه خبر داد؛

دستگیری 12۵4 نفر در روز انتخابات
» علی رغــم همه اقدامــات صورت 
گرفتــه و تمهیدات اتخاذ شــده، در 
روز برگــزاری انتخابــات هزار و ۲۵۴ 
دستگیری در سراسر کشور به واسطه 
هزار  افتاد؛  اتفــاق  انتخاباتی  تخلفات 
و ۲۰۰ نفــر از این دستگیرشــدگان، 
همــان روز با اخذ تعهــد و وثیقه و با 
پیگیری دادستان ها آزاد شدند و کمتر 
از ۶۰ نفر نیز بــه دلیل درگیری های 
مسلحانه، کشف سلاح و سایر اقدامات 
ضدامنیتی که داشتند، در بازداشت به 

سر می برند.«
معــاون اجتماعی و پیشــگیری از 
وقوع جــرم قوه قضاییه گفت: یک ماه 
قبل از برگــزاری انتخابات، ۱۹۳ جرم 
انتخاباتی در فضای مجازی شناسایی 
و در این راســتا ۲۹ نفر احضار شدند؛ 
این افراد پــس از اخذ تعهد، محتوای 
مجرمانه منتشرشده را حذف کردند و 
بقیه افراد نیز با تذکرات تلفنی صورت 
گرفته، محتوا های مجرمانه منتشرشده 

با موضوع انتخابات را حذف کردند.
اصغر جهانگیر در جلسه روزگذشته 
شــورای عالی قضایی به ارائه گزارشی 
از عملکرد ســتاد های پیشــگیری از 
جرایم و تخلفات انتخاباتی پرداخت و 
گفت: ستاد های پیشگیری از جرایم و 
تخلفات انتخاباتی از شهریور ماه سال 
جاری در ســه ســطح ملی، استانی و 
شهرستانی، کار خود را آغاز کردند؛ در 
۷ جلسه ســتاد مرکزی که به ریاست 
دادستان کل کشــور برگزار شد، ۵۸ 

مصوبه به تصویب رسید؛ ۱۶۵ جلسه 
ستاد های استانی بیش از هزار و ۱۰۰ 
مصوبه داشــت و نهایتاً در هزار و ۱۲ 
جلسه ســتاد های شهرستانی، بیش از 
چهار هــزار و ۵۰۰ مصوبه به تصویب 

رسید.
وی با اشاره به صدور ۵ دستورالعمل 
از ناحیه دادستان کل کشور در ستاد 
مرکزی پیشگیری از جرایم و تخلفات 
احصاء  انتخاباتی گفت: »دستورالعمل 
جرایم و تخلفات انتخاباتی، قبل، حین 
و بعد از انتخابــات« نقش مؤثری در 
پیشــگیری و جلوگیــری از تخلفات 

انتخاباتی داشت.
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم قوه قضاییــه افزود: طی ماه های 
گذشــته بیــش از ۲۵ هــزار گزارش 
بــه ســتاد های پیشــگیری از جرایم 
و تخلفــات انتخاباتی واصل شــد که 
این گزارش ها به صورت شــبانه روزی 
و  استانی  مرکزی،  ســتاد های  توسط 
شهرســتانی مورد بررسی قرار گرفتند 
و در نهایت از این تعداد، ۴۶۸ گزارش 
جهت بررسی تکمیلی به دادگستری ها 
ارسال شدند؛ تا امروز ۲۰ کیفرخواست 
در ایــن زمینه صادر شــده که عمدتاً 

مربوط به تخلفات ستاد ها و طرفداران 
داوطلبان انتخاباتی بوده است.

جهانگیــر افــزود: همچنین در این 
دوره، بیــش از ۴۸ محتــوای پیامکی 
برای ۲۵۰ هزار سرشــماره هدفمند، 
خاص و مدیریت شــده ارسال شد که 
ارســال این پیامک ها از بســیاری از 

جرایم و تخلفات، جلوگیری کرد.
وی در ادامه عنــوان کرد: یک ماه 
قبل از برگزاری انتخابات، ۱۹۳ جرم 
انتخاباتی در فضای مجازی شناسایی 
و در این راستا ۲۹ نفر احضار شدند؛ 
ایــن افراد پس از اخذ تعهد، محتوای 
مجرمانه منتشرشــده را حذف کردند 
و بقیه افــراد نیز با تذکــرات تلفنی 
مجرمانه  محتوا هــای  گرفته،  صورت 
منتشرشــده با موضــوع انتخابات را 

حذف کردند.
معــاون اجتماعی و پیشــگیری از 
وقوع جرم قوه قضاییه اظهار داشــت: 
علی رغــم همــه اقدامــات صــورت 
گرفتــه و تمهیدات اتخاذ شــده، در 
روز برگــزاری انتخابــات هزار و ۲۵۴ 
دستگیری در سراسر کشور به واسطه 
هزار  افتاد؛  اتفــاق  انتخاباتی  تخلفات 
و ۲۰۰ نفــر از این دستگیرشــدگان، 
همــان روز با اخذ تعهــد و وثیقه و با 
پیگیری دادستان ها آزاد شدند و کمتر 
از ۶۰ نفر نیز بــه دلیل درگیری های 
مسلحانه، کشف سلاح و سایر اقدامات 
ضدامنیتی که داشتند، در بازداشت به 

سر می برند.
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حزب الله در یک قدمی جنگ؟!

فاز جدید تحرکات واشنگتن در لبنان

حسین فاطمی

به موازات بن بســت در مذاکرات قاهره هم 
چنان تنش در مرزهای شمالی فلسطین اشغالی 
ادامــه دارد و حزب الله لبنان اهرم فشــار خود 
را برای کنترل جنایات صهیونیست ها در نواز 
غــزه دارد. در تازه ترین دور حملات حزب الله، 
رسانه ها دیروز یکشنبه از شلیک ده ها موشک 
از جنــوب لبنان به پایگاه های صهیونیســتی 
در الجلیل علیا خبر دادند. به گزارش ایســنا، 
حزب الله لبنان تاکید کرد: در راستای حمایت 
از ملت پایدار فلسطین و پشتیبانی از مقاومت 
قهرمــان و در پاســخ بــه تجاوزات دشــمن 
صهیونیستی به روســتاها در جنوب و منازل 
غیرنظامیان که آخرین آن حمله به شــهرک 
خربه سلم و شــهادت یک خانواده لبنانی بود، 
مقاومت اسلامی لبنان شــهرک »مرون« را با 

ده ها موشک کاتیوشا هدف قرار داد.
رسانه های عبری و شبکه الجزیره نیز پیشتر 
گزارش دادنــد حزب الله لبنان تعــداد زیادی 
موشک به سمت منطقه »مِرون« شلیک کرد. به 
نقل از الجزیره، آژیرهای هشدار در الجلیل علیا 
و جبل الجرمق به صورت مکرر به صدا درآمد. 
خبرنگار الجزیره نیز گزارش داد ۳۶ موشک از 
جنوب لبنان به سمت پایگاه های صهیونیست ها 
در الجلیل علیا شلیک شــد. رادیو ارتش رژیم 
صهیونیســتی نیز گزارش داد ۱۲ موشــک از 

جنوب لبنان به پایگاه نظامی در جبل الجرمق 
شلیک شــد. این در حالی است که به گزارش 
رسانه های عبری بیش از ۵۰ موشک از جنوب 
لبنان به سمت الجلیل شلیک شد. این خبرنگار 
افزود موشک های رهگیر رژیم صهیونیستی در 
آسمان روستاهای مرزی در بخش میانی جنوب 
لبنان منفجر شدند. خبرنگار المیادین نیز اعلام 
کرد توپخانه دشمن اطراف شهرک الهباریه در 
جنوب را هدف قرار داد و بار دیگر آژیرهای خطر 

از شهرک های الجلیل شنیده شد.
به دنبال این حملات، حزب الله لبنان ساعاتی 
بعد ضمن اعلام ادامه حملات موشــکی تاکید 
کرد که طی عملیاتی جدید با ۲ پهپاد تهاجمی 
به مواضع توپخانه اســرائیل در عرعر حمله و 
نقاط مورد نظر را با دقت هدف قرار گرفته است. 
مقاومت اســلامی لبنان این را هم بیان داشت 
که، »مبارزان ما پایگاه رامیا و تجهیزات آن را با 
سلاح های مناسب هدف قرار دادند و مستقیماً 
به آنهــا ضربه زدند.« حزب الله لبنان همچنین 
افزود با موشــک هایی مقر نظامی برکه ریشا و 
تجمع نظامیان صهیونیست را هدف قرار داد که 
مستقیما به اهداف مورد نظر اصابت کردند. این 
حزب در عین حال تاکیــد کرد که با ۲ پهپاد 
تهاجمی مقرهای توپخانه ای صهیونیست ها را در 
عرعر هدف قرار داده که با دقت به اهداف مورد 
نظر برخورد کردند. در حالی که خبرنگار الجزیره 
گفت که در پی نفوذ مشکوک پهپادی از لبنان، 

آژیر خطر در اصبع الجلیل به صدا درآمد. رادیو 
ارتش اشغالگر پیشــتر گزارش داد: »آژیرهای 
خطر در کریات شمونه و اطراف آن پس از نفوذ 

مشکوک پهپادهایی به صدا درآمدند.«
در همین حال رســانه های عبــری گزارش 
دادند، ناظران زن صهیونیستی که بر مرزهای 
اراضی اشغالی فلسطین با لبنان نظارت دارند، 
از حدود دو هفته پیش نسبت به شکست های 
نظامی سربازان صهیونیست در مقابل مقاومت 
لبنان هشدار داده اند. البته منابع لبنانی هم از 
توطئه رژیم صهیونیستی علیه نیروهای حافظ 
صلح سازمان ملل در جنوب این کشور )یونیفل( 
و پیشــنهادها غرب با هدف تضعیف نقش این 
نیروها پرده برداشــت. به گزارش ایســنا، یک 
منبع لبنانی گفت وگو با روزنامه کویتی »الانباء« 
هشــدار داد: »تلاش های بی وقفه ای از ســوی 
اسرائیل در جریان است تا نیروهای یونیفل را در 
موقعیت رویارویی با محیطی که در آن فعالیت 

می کنند، قرار دهد.«
 فاز جدید تحرکات واشنگتن

در حالــی حزب الله لبنان بــه عنوان بازیگر 
تمام کننــده در جنوب لبنــان در حال نقش 
افرینی است که در مقابل تلاش های واشنگتن 
برای تشدید فشــارها بر حزب الله هم وارد فاز 
جددی شــده است. پس از سفر ناموفق آموس 
هوکشتاین به منطقه و گفت گوهای بی نتیجه 
وی با مقامات لبنانی و صهیونیست، این بار یک 

مقام ارشــد وزارت خزانه داری آمریکا در سفر 
اخیر خود به شــهر بیروت مقام های لبنانی را 
تحت فشار قرار داده تا جلوی »نقل و انتقال پول 

به حماس از طریق لبنان« را بگیرند.
به گزارش خبرگزاری آسوشیتدپرس، »جسی 
بیکر«، معاون دســتیار امور آسیا و خاورمیانه 
وزارت خزانه داری آمریکا روزهای پنجشــنبه و 
جمعه به دیدار سیاستمداران و مقام های بخش 
مالی لبنان رفت. یک مقــام وزارت خزانه داری 
آمریکا که نامش را فاش نکرد به این خبرگزاری 
گفت که بیکر به طرح »نگرانی های ویژه« نزد 
مقام های لبنانی دربــاره »نقل و انتقال پول به 
جنبــش حماس از طریق لبنان و نقل و انتقال 
وجوه گروه حــزب الله« پرداخته و خواســتار 

»تدابیر فعال« برای مقابله با آن شده است.
این مقام ادعا کرد این گروه ها برای پرداخت 
دســتمزد نیروها و اجرای عملیات های نظامی 
خــود به ایــن وجوه نیــاز دارند و بــدون آن 
نمی توانند به اهدافشــان برســند. به گزارش 
آسوشیتدپرس، بیکر همچنین خواستار آن شد 
که لبنان »شرکت های خدمات مالی نامشروع 
که در پی چهار ســال بحران اقتصادی، سقوط 
نظام بانکداری رسمی، تبادل پولهای غیرقانونی 
و عملیات های نقــل و انتقال پولهای غیرمجاز 
شکوفا شدند« را سرکوب کند. این شرکت ها در 
کنار اقتصاد نقدی که طبق برآورد بانک جهانی 
حدود ۴۶ درصد تولید ناخالص داخلی لبنان را 
به خود اختصــاص داده باعث ارائه میانبرهایی 
برای افراد و گروه هایی که حضورشان در نظام 
مالی رســمی طبق تحریم های آمریکا ممنوع 

شده همچون حماس و حزب الله می شوند.
ولید کیلانی، ســخنگوی حماس در لبنان 
گفت درباره این مســاله اطلاعی ندارد. حلیم 
برتی، سخنگوی بانک مرکزی لبنان گفت که 
دیدار مقام های این ســازمان بــا بیکر را تایید 
می کند و دیدارهای آنها »بســیار مثبت«  بوده 
اســت. او اظهار کرد بانک مرکــزی لبنان در 
حال ایفای نقش خود برای قاعده مند ســازی 
کسب وکارهای دارای مجوز در بخش خدمات 
مالی بوده و کســب وکارهای فعال بدون مجوز 
»در حوزه صلاحیت ما نیســتند« و نیروهای 

نظامی باید با آن برخورد کنند.
 شکست آمریکا در لبنان

با تووجه به آنکه اوشنگتن هنوز قادر به ایجاد 

بازدارندگی در حزب الله لبنان نشده است، وبگاه 
آمریکایی »Providence« هم نوشــت  که امریکا 
باید به این حقیقت اعتراف کند که سیاست آن 
در برابر لبنان شکســت خورده است. به نوشته 
این رسانه آمریکایی حملات حزب الله به شمال 
فلسطین اشغالی در واکنش به حملات به غزه نه 
تنها باعث کشته شدن تعداد زیادی از اسرائیلی ها 
شــده بلکه به کوچاندن تعداد زیادی از شمال 
اراضی اشغالی نیز منجر شد. ریچارد آرمیتاج، 
معــاون وزیر خارجه آمریــکا گفت حزب الله از 
توانمندی هایی بالاتر از کشورها برخوردار بوده 
و بیش از ۱۵۰ هزار موشــک دارد که بسیاری 
از آن ها هدایت شونده هستند و در این زمینه 
بسیار بهتر از حماس و جهاد اسلامی فلسطین 
است؛ بر این اساس، نبرد با حزب الله در سطح و 
دامنه ای متفاوت برای ارتش رژیم صهیونیستی 
خواهــد بــود. آمریکا دســتکم ظاهــرا برای 
جلوگیری از بروز درگیری بزرگتری در شمال 
اراضی اشــغالی تلاش می کند و اواخر اکتبر ۲ 
ناوهواپیمابر و ۲ فرســتاده به منطقه فرستاد 
تا بــرای جلوگیری از بروز جنگی گســترده تر 
میان این رژیم و حــزب الله تلاش کند اما این 
تلاش ها ناکام ماند. در واقع آنچه نمایان شــد، 
شکست های پیاپی سیاست خارجی آمریکا در 
لبنان است و آمریکا بدون اینکه مانع از جنگ 

شود، آن را محتمل کرد.
رسانه آمریکایی در پایان نوشت آمریکا، فرانسه 
و چند کشور دیگر به تازگی طرحی را با تکیه 
بر نیروهای مسلح لبنان و نیروهای یونیفل برای 
ایفای نقش بیشتری در جنوب لبنان ارائه کردند 
اما بــا این حال تقویت چنیــن چیزی راه حل 
نیست و آمریکا باید به این حقیقت اعتراف کند 
که سیاســت آن در برابر لبنان شکست خورده 
و پیامدهای خطرناک آن در حال نمایان شدن 
برای همه است؛ همان گونه که »یوآو گالانت« 
وزیر جنگ رژیم صهیونیســتی بــه تازگی به 
»آموس هوکشــتاین« فرســتاده آمریکا گفت 
»ما در حال نزدیک شــدن به نقطه ای هستیم 
که در آنجا ساعت شنی برعکس خواهد شد.« 
روزنامه الاخبار هم درباره ســفر هوکشتاین به 
لبنان نوشت او هیچ پیشنهاد جدیدی را با خود 
نیاورده و به دنبال دریافت تضمین هایی از سوی 
لبنان و آرام کردن تنش میان حزب الله و رژیم 

صهیونیستی به هر قیمتی است.
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با تشدید جنگ غزه

رمضان داغ 
محمد علی مهتدی

مذاکرات ماراتونی و ســختی که از یک هفته 
پیش با شــرکت نمایندگانی از آمریکا، حماس، 
مصــر وقطر در قاهره آغاز شــد، ســرانجام به 
نتیجه نرسید و با شکست این مذاکرات، شرکت 

کنندگان به جایگاه های خود بازگشتند.
پــس از توافق اصولی در پاریس مبنی بر یک 
آتش بس شــش هفته ای برای تبادل شماری 
از اســیران در دو طــرف و ورود کمــک های 
انساندوستانه به نوار غزه، قرار شد مسائل فنی و 
اجرائی این توافق در قاهره مورد بحث قرار گیرد. 
اما در این مذاکرات مشخص شد که نه آمریکا و 
رژیم صهیونیستی و نه حتی میانجی های عرب، 
حســن نیتی ندارند بلکه هدف همه آنها  حفظ 
منافع و امنیت رژیم اسرائیل و نجات این رژیم از 

باتلاقی است که در آن گرفتار شده است.
دقت در جزئیات این مذاکرات نشان می دهد 
که آمریکا و رژیم صهیونیستی دام ها و تله هائی 
نیز برای مقاومت پهن کرده بودند که افتادن در 
هریک از این تله ها تبعات زیانباری برای مقاومت 
پدید می آورد، ولی هیات مذاکره کننده حماس 
به ریاست خلیل الحیه، ضمن نشان دادن نرمش 
و اســتفاده از روش » بله.. اما.. » با دیپلماســی 
تحســین برانگیزی همه تله ها را خنثی کرد و 
زمانی که از ســوء نیت طرف مقابل و بی نتیجه 
بودن مذاکرات اطمینان یافت، سالن مذاکرات را 
ترک گفت. ورود و پرداختن به جزئیات مذاکرات 
از حوصله این یادداشت خارج است. با این حال 

در اینجا به برخی از نقاط مورد 
مذاکــره و اختــلاف نظر، بطور 

خلاصه اشاره می کنیم.
 قبل از هرچیز، یادآوری کنیم 
که آمریکا و رژیم صهیونیستی 
اصرار داشتند که در ماه مبارک 
رمضان آتش بس برقرار شــود. 
البته نه به خاطــر رعایت حال 
روزه داران، بلکه آنها از بالاگرفتن  
مقاومــت در ماه رمضــان بیم 
دارند. از زاویه تعالیم اســلامی، 
ماه رمضان صرفا خــودداری از 
خوردن و آشامیدن نیست، بلکه 

ماه خودســازی ، تهذیب نفس و تقویت روحیه 
ازخود گذشتگی و ایثار و در یک کلام پرداختن 

به »جهاد اکبر« است.
جنگ بدر، نخستین رویاروئی بین مسلمانان 
صدر اســلام با مشرکان مکه نیز در ماه رمضان 
بوده و تجربه سال های قبل به رژیم صهیونیستی 
نشــان داده که در ماه رمضان عملیات مقاومت 
بویژه در کرانه باختری رود اردن بطور بی سابقه 

ای شعله ور می شود.
به این دلیل، آمریکا و رژیم صهیونیستی مُصرّ 

بودند که در ماه رمضان شعله مقاومت را خاموش 
کنند تا اسرائیل، همچنان که بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر رژیم، اعتراف کرد، با استفاده از این 
آتش بس، به سازماندهی مجدد خود بپردازد و 
برای حمله به رفح و ارتکاب یک کشتار جدید ، 
پس از انقضای آتش بس، آماده شــود و جالب 
اینکه، رمضان امسال همزمان شده است با ماه 
روزه داری مسیحیان تا قبل ازایستر یا عید پاک.   
و اما مهمترین نقاط اختلافی که باعث شکست 

مذاکرات شد :
۱-خواســت حماس این بود که اسرائیل باید 

ارتش خود را ازسراســر نوار 
غــزه فراخوانــد در حالیکه 
رژیم می پذیرفت که فقط از 
مراکز پرجمعیت خارج شود 
آن هم در فاصله – مثلا- ده 

کیلومتری مستقر بماند.
از  ۲-در لیســت حماس 
اسیران فلســطینی که باید 
آزاد شوند، علاوه بر همه زنان 
و کودکان، شــخصیت های 
مهمی مانند مروان برغوثی، 
احمــد ســعدات و .. وجود 
داشــت که رژیم زیر بار آزاد 
کردن آنها نمی رفت و تنها کســانی را آزاد می 

کرد که جایگاه مهمی در مقاومت نداشتند.
۳-بدتر از همه، رژیم اصرار داشت که حماس 
لیســتی از همه ۱۳۰ نفر اسرای اسرائیلی ارائه 
دهد و در آن وضعیت هر اسیر را مشخص کند 
که زنده است یا مرده. پاسخ حماس این بود که 
چنین چیزی اکنون عملی نیست و نیاز به زمان 
دارد زیرا اســیران صهیونیستی همه در اختیار 
حماس نیستند و بعضی از آنان در بمباران های 

ارتش اسرائیل کشته شده اند.

در واقــع حماس در این مورد از دیپلماســی 
موفق حــزب الله، در جریان تبادل اسُــرا پس 
از جنگ ژوئیه ســال ۲۰۰۶ اســتفاده کرد. در 
آن زمان، اســرائیل تلاش زیــادی به کار برد تا 
اطلاعاتی از وضعیت اسُرای خود به دست آورد 
که زنده هستند یا مرده. اما حزب الله حاضر نشد 
هیچ اطلاعی در این مورد بدهد و ســید حسن 
نصرالله، دبیــر کل حزب الله اعلام کرد که هیچ 
چیزی مجانی نمی دهد و پس از پایان مذاکرات 
غیر مستقیم و آزادی اسرا، حزب الله دو جسد در 

دوتابوت چوبی را به اسرائیل تحویل داد!
۴-مورد مهم دیگر مربوط به ورود کمک های 
انسانی به نوار غزه مربوط می شد. موضع حماس 
این بود که باید همه گذرگاه ها باز شــود و هر 
روز ۵۰۰ کامیون حامل مواد غذائی و بهداشتی 
در سراسر نوار غزه توزیع شود، ضمن اینکه باید 
اطمینان حاصل شــود که مواد وارد شده واقعا 
مورد نیاز مردم باشد. اما رژیم صهیونیستی اصرار 
داشت که ورود و توزیع کمک های انسانی باید 
زیر نظر خودش باشــد و تنها در بخش جنوبی 
نوار توزیع شود و رساندن کمک های انسانی به 

ساکنان شمال نوار غزه ممنوع است !
بطور کلی، فضای حاکم بــر مذاکرات قاهره 
و رفتار رژیــم و مینجی ها چنین بود که گوئیا 
اسرائیل دســت بالا دارد و حماس در بن بست 
است در حالیکه واقع امر این است که مقاومت 
همچنان ابتکارعمل را در دست دارد و این رژیم 
صهیونیستی است که در بن بست قرار گرفته و 

در باتلاق بحران های متعدد غرق شده است.
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پرداخت ارز مسافرتی بدون معطلی
گفت:  مسؤول  مقام  یک 
هم اکنــون پرداخــت ارز 
مسافرتی بدون معطلی در 

حال پرداخت است.
به گزارش روزنامه »صبح 
امــروز« و به نقــل از مهر 
صالحی، رئیس شعبه بانک 
ملی در فرودگاه امام خمینی 

)ره( در واکنش به ویدئوی وایرال شده در فضای مجازی در خصوص 
ایجاد صف برای دریافت ارز مسافری گفت: ویدئو منتشر شده برای 
روز چهارشنبه ۱۶ اسفند ۱۴۰۲ است که به دلیل عدم اطلاع رسانی 
از ســمت فرودگاه نسبت به پروازهای موجود اتفاق افتاد که دیگر 
تکرار هم نشــد. متأســفانه در بازه زمانی ۹ صبح تا حدود ساعت 
۱۰:۳۰ صبح همان روز ۱۲ پرواز هماهنگ شــده بود که طبیعتاً با 

هجوم مسافران روبرو شدیم.
وی افزود: اگر هر پرواز به طور میانگین حدود ۲۰۰ نفر مســافر 
داشته باشد نزدیک به ۲ هزار ۴۰۰ نفر مسافر وارد سالن شده بود 
کــه این موضوع بدون هماهنگی با بانک ملــی صورت گرفت، اما 
اگر مدیریت فرودگاه از قبل به بانک اطلاع می داد ما این مســئله 
را مدیریــت می کردیم، به طوری که بدون ایجــاد ازدحام افراد ارز 

مسافرتی خود را دریافت می کردند.
صالحی تاکید کرد: هنگام ایجاد ازدحام مسافران، همکاران ما در 
فرودگاه امام مستقر شدند و بعد از گذشت یک ساعت از این موضوع 
هیچ ازدحامی در فرودگاه امام خمینی برای دریافت ارز مسافرتی 
وجود نداشــت که آرشیو دوربین های مستقر در فرودگاه گواه این 

موضوع است.
رئیس شعبه بانک ملی در فرودگاه امام خمینی )ره( تاکید کرد: 
در آن روز ســامانه ها به هیچ عنوان قطعی نداشــت بلکه به دلیل 
ازدحام مجبور شدیم پرداخت ها را به صورت دستی انجام دهیم تا 
از شلوغی ها بکاهیم که خوشبختانه در عرض یک ساعت این اتفاق 

ساماندهی شد.
رئیس شعبه بانک ملی در فرودگاه امام خمینی )ره( گفت: بعد از 
ظهر همان روز هیچ ازدحامی در فرودگاه وجود نداشت و در زمان 
کوتاهی که ازدحام ایجاد شد ما به تمامی افراد ارز اختصاص دادیم 

و هیچ فردی بدون دریافت ارز از فرودگاه خارج نشد.

کاهش سرانه مصرف گوشت در جامعه 
کارگری خودخواسته نبوده است

اگر میزان مصرف گوشت 
کاهش  کارگری  جامعه  در 
پیــدا کرده بــه این معنی 
نبوده که فــرد توان خرید 
نکرده  خریداری  اما  داشته 
است. توان خرید پایین وی 
سبب شده تا آن را از سبد 

خانوار حذف کند.
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از مهر، جلسات کمیته 
مزد از چهارشــنبه ۱۶ اسفند در حال برگزاری است. این مذاکرات 
پیرامون تعیین سبد معیشتی و در نهایت تعیین حقوق و دستمزد 
جمعیت کارگری برای سال ۱۴۰۳ است. علیرضا میرغفاری، نماینده 
جامعه کارگری و عضو شورای عالی کار به مهر گفت: جلسه کمیته 
مزد با تمرکز بر سبد معیشتی بوده و سبد غذایی که از سوی وزارت 

بهداشت به تازگی اعلام شده مورد قبول جامعه کارگری نیست.
وی افزود: با این سیاست که مصرف گوشت قرمز و سفید کاهش 
پیدا کرده و افراد برای جبران پروتئین مبادرت به خرید سایر اقلام 
می کنند ســهم و گرم اقلامی مانند تخم مرغ در این سبد افزایش 

پیدا کرده است.
عضو شورای عالی کار تصریح کرد: انستیتو تغذیه اقلام استخراج 
شده در سبد معیشتی را بر اساس ۳ معیار »هرم سنی جمعیت«، 
»جنســیت« و »الگوی مصرف« و با تاکید بر تأمین میزان کالری 

مورد نیاز بدن تعیین کرده که ایراداتی دارد.
این نماینــده جامعه کارگری با گلایه از ایــن نگاه در تعیین 
ســبد معیشــتی کارگران عنوان کرد: اگر میزان مصرف گوشت 
در جامعــه کارگری کاهش پیدا کرده به این معنی نبوده که این 
کالا برای بدن مضر بوده یا فرد توان خرید داشــته اما خریداری 
نکرده اســت. توان خرید پایین وی بر اساس دستمزدی که دارد 
سبب شــده تا آن را از سبد خانوار حذف کند؛ ضمن اینکه هرم 
سنی جمعیت، آموزش، بهداشت و.... بی تأثیر از مسائل معیشتی 
نبوده و این روند، خلاف سیاســت های کلی نظام درباره افزایش 

جمعیت کشور است.

خبر

کاربران بازار ارز های دیجیتال در ایران ۳۰ برابر کاربران بورس هستند؛ 

آب رفتن بورس مقابل رشد چشمگیر رمزارز ها در کشور

بــا جهــش ارزی رخ داده در روز های 
ابتدایی اسفند ماه، بازار سرمایه رونقی را 
به خود دید. همان زمان کارشناسان این 
رونق را کوتاه مدت ارزیابی کرده و بر این 
باور بودند که شــاخص خیلی زود تعدیل 
خواهد شــد. این اتفاق افتــاد و به گفته 
»رحمان رحیمی« فعال بازار سرمایه تنها 
فرصتی شد برای کسانی که می خواستند 
همان مبلغ کــم خود را ذخیره کرده و از 
بازار خارج شــوند. آب رفتن بورس اوراق 
بهادار در حالی روی می دهد که علاوه بر 
رشد بازار های موازی چون طلا و مسکن، 
حالا بــازار ارز های دیجیتــال نیز رونق 

چشمگیری میان ایرانیان داشته است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از اقتصاد ۲۴ بازار سرمایه هفته جاری را در 
حالی آغاز کرد که تصمیم گرفت به روند 
نزولی خود ادامه دهد، رفتاری که البته به 
دلیل بی اعتمــادی و ترس حاکم در بازار 

چندان هم غیرقابل پیش بینی نبود.
بــا جهــش ارزی رخ داده در روز های 
ابتدایی اسفندماه بازار سرمایه رونق کمی 
را به خود دید. همان زمان کارشناسان این 
رونق را کوتاه مدت ارزیابی کرده و بر این 
باور بودند که شــاخص خیلی زود تعدیل 
خواهد شــد. این اتفاق افتــاد و به گفته 
»رحمان رحیمی« فعال بازار سرمایه تنها 
فرصتی شد برای کسانی که می خواستند 
همان مبلغ کــم خود را ذخیره کرده و از 
بازار خارج شــوند. آب رفتن بورس اوراق 
بهادار در حالی روی می دهد که علاوه بر 
رشد بازار های موازی چون طلا و مسکن، 
حالا بــازار ارز های دیجیتــال نیز رونق 

چشمگیری میان ایرانیان داشته است.
بر این اســاس در پایــان معاملات روز 
یکشــنبه شــاخص کل با کاهش ۳ هزار 
و ۴۹۴ واحــدی به ســطح ۲ میلیون و 
۱۶۰ هزار واحدی رســید. این ریزش در 
معاملات سهم های کوچک بازار کندتر بود 
و شاخص هم وزن با کاهش ۹۵۸ واحدی 
در سطح ۷۳۸ هزار و ۸۱۳ واحدی ایستاد.
اعتماد به خودروساز ها بیشتر از 

بازار سرمایه است
رحمان رحیمی در بررســی رشد کوتاه 
مدت بورس به مقایســه رشــد بازار های 
موازی پرداخــت. او در این باره می گوید: 
باید یادآور شــد که رشد بازار در روز های 

گذشــته در مقایســه با بازار های موازی 
خیلی قابل توجه نبود. در بازار هایی مثل 
خودرو وقتی خودروســاز ها طرح فروش 
می گذارنــد، در نیم ســاعت اول معمولا 
می بینیم که ظرفیت پر می شــود. حتی 
در برخی موارد در پنــج دقیقه اول! این 
اســتقبال به دلیل اعتماد سرمایه گذاران 
به همین خودروساز هایی است که خیلی 
وقت ها خودرو هــا را با تاخیر زیاد تحویل 
می دهند، اما متاســفانه ایــن اعتماد در 

بورس مشاهده نمی شود.
به گفته او دلیل این بی اعتمادی همین 
اتفاقاتی اســت که به طور مثال اخیرا در 
فرابــورس افتاد و اصــلا معامله ای در آن 
انجام نشــد. به دلیل دســت اندازی های 
دولت به ســود شــرکت های بورسی یا 
دستورالعمل های ناگهانی و... بنابراین آنچه 
در بازار ســرمایه ایران اتفاق می افتد تنها 
یک نوســان ۱۰ تا ۱۵ درصدی است که 
سریع هم از دســت می رود،. یعنی وقتی 
بازار ۱۰ درصد مثبت می شــود، به همان 
اندازه عرضه ها هم زیاد می شود، چون به 
دنبال این هستند که همان مبلغ کم خود 
را ذخیره کنند. در سبز شدن موقتی بازار 
که به دلیل رشد دلار رخ داد، سهامداران 
بیشتر به دنبال همان نوسانات کوتاه مدت 

بودند.
ارزش بیت کوین 10 برابر بازار 

سرمایه ماست
رشد بازار ارز های دیجیتال با رکورد در 
قیمت رمزارزهایی چون بیت کوین همراه 
بوده اســت، غولی که سرمایه های زیادی 

را بــه خود جذب کــرده و در مقابل بازار 
تضعیف شده بورس قدرت نمایی می کند.

رحیمی در ادامــه گفتگو با اقتصاد ۲۴  
درباره بازار این رمزارز به دو نکته اشــاره 

می کند.
او توضیح می هد: یک اینکه فقط ارزش 
بیت کوین ۱۰ برابر بازار ســرمایه ماست، 
یعنی بازار سرمایه یک کشور ۸۰ میلیونی 
بــا نزدیک ۶۰۰ شــرکت، یک دهم بیت 
کوین است. نکته دوم این است که طبق 
آخرین آمار هــا ما حدود ۱۴، ۱۵ میلیون 
نفر فعال در بازار ارز دیجیتال داریم. اما در 
بازار سرمایه حدود نیم میلیون نفر! یعنی 
کاربران ارز دیجییتــال در ایران ۳۰ برابر 
کاربران بورس هستند، چرا که این ارز ها 
آن اطمینان را به سرمایه گذار داده است، 
یعنی ســرمایه گذار قبــل از ورود به آن 
ریسک هایی که مترتب هست را می داند 
و در نتیجه حساب شده ورود می کنند. اما 
بورس یک رکب هایی به ســرمایه گذاران 
زده که کسانی هم که از بازار رفته اند دیگر 

خیلی سخت است که برگردند.
سهامداران بازار رکودی مسکن 

را ترجیح می دهند
بــه بــاور رحمــان رحیمــی در حال 
حاضر بســیاری از مردم در بازار سرمایه 
هوشمندانه عمل می کنند. وقتی هم که 
آن اتفاق ها در ســال ۹۹ و اردیبهشــت 
امســال رخ داد خیلی هــا از بازار رفتند و 
کسانی هم که مانده اند اعتمادی ندارند و 
فقط مانده اند که به اصل پول خود برسند 
و بعد هم از بازار خارج شوند. این سرمایه ها 

به بازار های دیگر مانند طلا، سکه، خودرو 
و حتی زمین و مســکن برده می شود، با 
وجود آنکه نقدشوندگی کمی دارند، چرا 
که می دانند مسکن به رغم رکودی که در 
آن حاکم است، در سال آینده رشد خواهد 
داشت؛ بنابراین چشم انداز خیلی مثبتی 

پیش روی بازار سرمایه نمی بینیم.
چشم انداز بورس در سال 

آینده
این کارشــناس در پیش بینی شاخص 
کل بورس تا پایان اســفند معتقد است 
در ۶ روز باقیمانــده کاری بازار ســرمایه 
اتفاق خاصی نخواهد افتاد و این شاخص 
بیشــتر از ۲ میلیــون و ۲۰۰ هزار واحد 
نخواهد رفت. همچنین دولت سیاست های 
انقباضی خود را برای جلوگیری از رشــد 

دلار در سال بعد هم تکرار خواهد کرد.
او می افزاید: اگرچه دیدیم که اواخر سال 
این سیاســت با شکست مواجه شد و فنر 
دلاری که جمع شــده بود تا حدودی در 
رفت. البتــه معتقدم هنوز فنر اصلی دلار 
در نرفته و سال بعد احتمالا دلار روی ۸۰ 
تا ۹۰ هزار تومان باشــد. به تبع آن بازار 
سرمایه هم رشــد خواهد داشت، اما این 
رشــد به معنای سوددهی نیست چرا که 
این رشــد صرفا به دلیل تورم است و یک 
ســود واقعی نیست. یک سرمایه گذار این 
ســود را در بازارهایی چون طلا و مسکن 
هم می تواند داشته باشد تازه بدون آن که 
نگران از دســت رفتن سرمایه خود باشد؛ 
مانند استرســی که سهامداران در بورس 

تجربه می کنند.
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رئیس مجلس شورای اسلامی گفت که 
هنوز شورای نگهبان مصوبات مجلس 
در بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
را نهایی نکرده که تا چهارشنبه هفته 

جاری قطعی خواهد شد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از خبرآنلاین، محمدباقر قالیباف 
در جلســه علنی امروز مجلس شورای 
اســلامی درباره وضعیــت بخش دوم 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، اظهار کرد: 
ماده ۱۸۲ آئین نامه روند رسیدگی به 

لایحه بودجه را تعیین کرده است.
آنگونه که مهر روایت کرده، وی توضیح 
داد: مــا در مرحلــه اول تمام احکام و 
منابع و مصارف را بر اســاس پیشنهاد 
دولت بررســی و تصویــب می کنیم و 
سپس مصوبات به شورای نگهبان ارائه 
می شــود که این پروسه ۴۵ روز طول 

می کشد.
قالیباف بیان کرد: ما اکنون در مرحله 
بررســی ایرادات شــورای نگهبان به 
لایحه بودجه هستیم که بعد از تأیید 

شورای نگهبان بخش اول لایحه بودجه 
به قانون تبدیل شــده و آن را به دولت 

می دهیم.
وی ادامــه داد: ســپس دولت جداول 
تفصیلی یعنی همان مرحله دوم لایحه 
بودجه را به مجلس شــورای اسلامی 
تقدیــم می کند کــه آن وقت بخش 
دوم بودجــه باید در کمیســیون های 
تخصصی، کمیســیون تلفیق و صحن 

مجلس بررسی شود که حدوداً ۴۰ روز 
زمان لازم دارد.

رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: اصلاحیه ما درباره ایراد شــورای 
نگهبان و دادن مجــوز به دولت برای 
برداشت از منابع، به معنای بودجه دو 
دوازدهم نیست، چرا که ما بخش اول 
لایحه بودجه مربوط به منابع و مصارف 
را تصویب کردیم و جدول یک تا چهار 

هم تصویب شــده اســت، اما جداول 
مربوط به دستگاه های سیاست گذار و 

اجرای طرح ها تصویب نشده است.
قالیباف اظهار کرد: هنــوز بودجه در 
شــورای نگهبان نهایی نشــده است، 
البته تا چهارشــنبه هفته جاری و بر 
اساس اصلاحات امروز مجلس شورای 
اسلامی، بخش اول لایحه بودجه قطعی 

خواهد شد.
وی افزود: بعد از آن دولت ۱۰ روز وقت 
قانونی برای ارائه بخش دوم بودجه دارد. 
حتــی با فرض اینکــه دولت در مدت 
زمان یــک روز جــداول را به مجلس 
شــورای اسلامی ارســال کند، امکان 
بررسی جداول در روزهای باقی مانده تا 

پایان سال وجود ندارد.
رئیس مجلس شــورای اسلامی تاکید 
کرد: بر این اســاس و با توجه به اینکه 
بخش اول لایحه بودجه به زودی تبدیل 
به قانون می شود و آن را به دولت ابلاغ 
می کنیم، ما در اینجا مجوزی به دولت 
دادیم تا معطل بخش دوم بودجه نماند.

قالیباف: بخش اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ تا چهارشنبه قطعی می شود
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سیاست دولت رفت وآمد آسان هنرمندان به کشور است؛

نصرالله معین بعد از دوم فروردین به ایران می آید؟
با اعلام علاقه معین برای بازگشــت به 
ایــران و همچنین اعلام نظــر مدیران 
فرهنگــی بــرای فراهم بودن شــرایط 
بازگشت معین به کشــور درصد بسیار 
کمی احتمــال دارد که او بعــد از تور 

کنسرت استانبول به ایران بیاید.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، مسئله بازگشت نصرت الله معین 
خواننده نجف آبادی موســیقی پاپ به 
ایران از بیستم دی ماه امسال، در کانون 

توجهات قرار گرفت.
آن هم با صحبت وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی که پس از جلسه هیات وزیران 
در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی 
درباره بازگشت نصرالله معین نجف آبادی، 
گفت: »حضــور ایشــان در ایران هیچ 
مشــکلی ندارد و طبق قوانیــن انجام 
می شود. هر کاری درباره هر فردی انجام 
شــود، طبق قانون انجام می شود. اجازه 
فعالیت قدم بعدی است اما حضورشان 

در ایران هیچ مشکلی ندارد.«
اخیرا اســماعیلی در پاســخ به پرسش 
درباره مباحث مربوط به بازگشت نصرالله 
معیــن نجف آبــادی _ خواننده و برخی 
دیگــر از چهره های هنری به کشــور، 
گفت: »آقای رئیس جمهــور در اولین 
نشســت خبری خود یکی از مهم ترین 
سرفصل های برنامه هایشان را رفت وآمد 
آســان تر و جذب راحت ایرانیانِ خارج 
از کشور اعلام کردند. فکر می کنم یکی 
از نگرانی های مخالفین انقلاب اسلامی 
همین رویکرد است، ما در مورد ایرانیان 
خارج از کشــور هیچ ممنوع الورودی به 
کشــور نداریم و همه ایرانیان می توانند 

بیایند و فعالیت کنند.«
اسماعیلی با تاکید بر اینکه سیاست دولت 
رفت وآمد آسان هنرمندان به کشور است، 
گفت: »ممکن اســت هنرمندی داشته 
باشیم که در مقطعی دچار اشتباه شده 
باشد، حتی بسیاری از هنرمندان عزیزی 
که اکنون بــه نیکی از آنها یاد می کنیم 
بازیگران قبل از پیروزی انقلاب اسلامی 
بودنــد و کاری را انجام دادند که با نظام 
ارزشــی انقلاب فاصله داشته است، اما 

اکنون در حال فعالیت هستند.«
اســماعیلی با تاکید بر اینکه جمهوری 
اسلامی فضای بازگشت ایرانیان خارج از 
کشور را ترسیم می کند، بیان کرد: »هر 
عزیزی که بخواهد در چارچوب قوانین 
جمهوری اســلامی ایران فعالیت کند، 
منعی برای کارش وجود ندارد چنانچه در 
مدت اخیر هم از این موارد وجود داشتند. 
اوایل دوره وزارت بنده، هنرمندی بود که 
می گفت ۴۰ سال است که اجرا نداشته 
ولی ما مجوز کار برای ایشان صادر کردیم 
و تئاتر بازی کرد و اکنون هم مجوزهای 

دیگر گرفته است. همین هنرمند حتی 
ویدیویی بــرای تقدیــر از آقای رئیس 
جمهور آماده کرده بودند که آن را منتشر 

نکردیم.«
او در پاسخ به این سوال مبنی بر اینکه آیا 
نصرالله معین نجف آبادی پس از بازگشت 
به ایران مجوز برگزاری کنسرت خواهد 
گرفت یا خیر؟، گفت: »این نکته را تاکید 
می کنــم که روز اول هــم موضوع فقط 
درمورد شخص ایشــان نبود، بلکه رویه 
دولت را تشریح کردم. ایران خانه  هر فرد 
ایرانیِ خارج از کشــور مثل خوانندگان،  
هنرمندان،  بازیگران و... است. هر فردی 
که بخواهــد می تواند به ایران بازگردد و 
فعالیت او نیز تابع همان قوانین عمومی 
اســت که هر هنرمندی در داخل با آن 

مواجه است.«
معین و معمای 2۸ سال حبس

البته دو روز بعد از اظهار نظر وزیر برای 
بازگشــت معین، حسن شــماعی زاده 
خوننــده قدیمی که از ابتدای انقلاب به 
خارج کشــور مهاجرت کرده، می گوید 
نصــرالله معین درباره ی اظهــارات وزیر 
ارشــاد درباره ی امکان بازگشت او گفته 
اســت: اگر برگردم باید ۲۸ ســال بروم 

زندان!
به گزارش انصاف نیوز، آقای شماعی زاده 
در توییتر نوشت: امشب دوست و همکار 
نازنینم معین به من تلفون کرد، ضمن 
گفتگو صحبت ما کشــیده شــد راجع 
بــه دعوتش به ایــران. گفت بله چنین 
صحبت هایی شــده ولی از طرف مقامی 
گفته شده که طبق این ماده و فلان ماده 

باید ۲۸ سال بروم زندان.
شــماعی زاده همچنین نوشــت: یک 
حقوق دان می گوید گر چه ]برای[ ورود 
معین به ایران مانعی وجود ندارد اما طبق 
 ۷۵۶ /۶۳۹/۶۱۰ /  ۵۱۰ / مــاده ۵۰۰ 
قانون جمهوری اسلامی باید آقای معین 

۲۸ سال به زندان برود.
معین دوست دارد به ایران 

بازگردد
همین یک جمله باعث شــده تا امروز از 
وزیر و مدیران هنری و رسانه ها و مردم 
گرفتــه تا خود معین دربــاره آن حرف 

بزنند.
حتی خــود معین کــه ایــن روزها از 
استانبول تا دوبی برای ایرانیان کنسرت 
می گذارد، اخیــرا گفتگویی در صفحه 
رسمی اش منتشر کرده و درباره بیست 
وجه از زندگیش ازجمله بازگشت به ایران 

صحبت کرده است.
او گفته: »هر آهنگ جدیدی که ساخته 
می شــود قبل از پخــش در خودروی 
شخصی پخش می کنم و با خودرو، دوری 
می زنم تا ایرادات را بفهمم و اصلاح کنم.

من یک بار حوالی ۶ صبح بیدار می شوم 
و بعــد دوباره چرتی میزنــم و حوالی ۹ 
بیدار می شوم و کنار صبحانه، اخبار ایران 
را مرور می کنم که ببینم در کشورم چه 
خبر اســت. صبحانه نان و پنیر و چای، 
می خورم چون کاملا ایرانی هستم. در روز 
بارها چای ایرانی می خورم و چندان اهل 

قهوه نیستم.
باقالی پلو با مرغ و سبزی پلو با ماهی و 
آبگوشت غذاهای مورد علاقه من هستند؛ 
باز هم غذاهای ایرانی. سرگرمی اصلی من 
دورهمی های فامیلی و گپ و گفت ایرانی 

است .
فیلم های کهکشــانی و بین ستاره ای و 
فضایی را دوســت دارم که پر از تخیل 
هستند. عاشــق ستاره ها هســتم. اگر 
خواننده نمی شدم می رفتم دنبال فیزیک 
و نجوم و ســتاره شناســی و ناسا. سال 
۱۳۶۰ از ایران رفتم به اســپانیا و بعد از 
آن نتوانستم به ایران برگردم و چه خوب 
می شود که همه مهاجران بتوانند به وطن 

بازگردند.
مهم ترین شــایعه ای که برایم ساختند، 
رفتنم به ایــران بود که هیچ گاه محقق 
نشــد و ای کاش واقعیــت داشــت و 
می توانستم به ایران بروم. وقتی سه سالم 
بود ناراحتی چشم پیدا کردم و با اینکه 
جراحی کردم ولی حساسیت به نور باقی 
مانــد و برای همین اغلب عینک آفتابی 

می زنم.
من زمانی که در اصفهان می خواندم هم 
ریش داشــتم چون به چهره ام می آید و 
اخیرا هــم گاهی ریش می گــذارم که 
مسئله ای شخصی است و ربطی ندارد به 
اینکه به ایــران بروم یا نه! مگر در ایران، 
همه ریش دارند؟ یا مگر در آمریکا همه 

بی ریش هستند.
مدت هاست می خواهم ورزش کنم ولی 
هر روز به فردا می افتد.}میخندد{ حیوان 
خانگی نــدارم چون وقتش را ندارم ولی 
همه جور گلی دوست دارم به خصوص 

گل های ایرانی.
سفر به کوهســتان را دوست دارم، سفر 
به جایــی که طبیعت محض باشــد و 
چشمه ای و درختی و انگار که در ایرانم. 
تا به دل طبیعت بروم و به آرامش برسم. 
عاشــق اصفهانم و همــه می دانند و گز 
سفارشــی اصفهان همــواره در خانه ام 

هست و بهترین شیرینی برای پذیرایی.
هیچ گاه به خداحافظی از خوانندگی فکر 
نمی کنم و تور خداحافظی هم نمی گذارم 
و تــا وقتی که بتوانم ایرانیان را مخاطب 

خود داشته باشم ایرانی می خوانم.
تمام پیام هایی که در اینستاگرام می رسد، 
می خوانــم و تــک تک آن هــا را لحاظ 

می کنم.

دو بار ازدواج کردم، همسر اولم اسپانیایی 
بود ولی همسر دوم من ایرانی است. تضاد 
فرهنگی باعث جدایی از همسر اولم شد 
ولی بیش از دو دهه اســت که با همسر 
دوم هســتم؛ همسرم یک ایرانی دوست 

داشتنی است.
یک دختر به نام پریچهر از همســر اول 
و یک دختر به نام ســتاره از همسر دوم 
دارم که هر دو هم خیلی ایران را دوست 
دارند، می بینید! از هر راهی که برویم باز 

به ایران می رسم.
اگر واقعا دســتم بود و شرایط فراهم بود 
همین الان دوست داشتم در ایران باشم.

از همه ایرانیان می خواهم با هم مهربان 
باشند، در صلح و صفا زندگی کنند و کنار 
دوستان، مشکلات را حل کنند و نترسند 
از اینکه دســت دوستان و رفقا و دست 
همســر و فرزندان را به گرمی بفشارند 
و یادشان باشــد با یک لبخند و گفتگو 

می توانند همه مشکلات را حل کنند.«
علاقه به بازگشت معین

سهرابی، دستیار وزیر و مدیرکل شورای 
عالی امــور ایرانیان درباره معین که این 
روزها بازگشــتش به کشور حاشیه ساز 
شده نیز گفت که در حال تدارک و برنامه 
ریزی این موضــوع با نهادهای مختلف 
هستیم و اخبار خوبی در پیش است. او 
توضیــح داد: » در رابطه با معین هم با 
توجه به این که نگاه وزیر فرهنگ و ارشاد 
به موضوع نگاه جذب حداکثری است در 
حال تدارک و برنامه ریزی این موضوع با 
نهادهای مختلف هستیم و اخبار خوبی 
در پیش است. هم در مورد معین و هم 
در مورد افراد دیگر ما دنبال این هستیم 
که جذب حداکثری داشته باشیم. هیچ 
کسی به یک ایرانی نمی تواند بگوید به 
ایران نیا، کسی ممنوع الورود نیست. من 
خواهش می کنم ایرانیان با سفارتخانه 
ها و نمایندگی های کشورمان در ۱۴۰ 

نقطه دنیا در ارتباط باشند.«

نر
و ه

گ 
هن

فر
»اوپنهایمر« برنده بزرگ جوایز اسکار شد

نود و ششــمین دوره جوایز سینمایی اسکار 
با اهدای جوایز اصلی از جمله بهترین فیلم و 
کارگردانی به »اوپنهایمر« ساخته کریستوفر 
نولان برگزار شــد. به گزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از ایسنا، مراسم اسکار ۲۰۲۴ 
با اجرای جیمی کیمل در سالن دالبی تئاتر لس 

انجلس برگزار شد و در نهایت فیلم »اوپنهایمر« 
ساخته کریستوفر نولان موفق به کسب ۷ جایزه 
شامل بهترین فیلم، کارگردانی، بازیگر نقش 
اصلی و مکمل مرد، تدوین، موســیقی متن و 
فیلمبرداری شد و فیلم »بیچارگان« ساخته 
یورگوس لانتیموس هم ۴ جایزه از جمله جایزه 

کمتر پیش بینی شده بهترین بازیگر نقش اصلی 
زن را به خانه برد.  »منطقه مورد علاقه« ساخته 
جاناتان گلیزر هم به عنوان نخستین بریتانیایی 
جایزه بهترین فیلم بین المللی جوایز اسکار را 
کسب کرد و جایزه بهترین مستند بلند هم به 

»۲۰ روز در ماریوپل« از اوکراین رسید. 

فصل چهارم »زیرخاکی« از امروز 
در تلویزیون 

همزمان با آخرین روز ضبط 
فصــل چهــارم »زیرخاکی« 
از تیزر آن به عنوان ســریال 
رمضانی شــبکه یک ســیما 

رونمایی شد. 
به گــزارش روزنامه »صبح 
امــروز« و به نقل از باشــگاه 
خبرنــگاران جــوان، پس از 

پخش سه فصل از مجموعه »زیرخاکی«، فصل چهارم این سریال 
از ســه شنبه ۲۲ اسفند همزمان با اولین شب ماه مبارک رمضان 

روی آنتن می رود. 
فصل اول این مجموعه به نویسندگی و کارگردانی جلیل سامان و 
تهیه کنندگی رضا نصیری نیا در ماه رمضان سال ۱۳۹۹ روی آنتن 
رفت و پربیننده ترین سریال رمضانی شد. فصل دوم »زیرخاکی« 
خرداد ماه سال ۱۴۰۰ پخش شد و در نهایت سومین فصل از این 

مجموعه، در نوروز سال ۱۴۰۱ روی آنتن شبکه یک سیما رفت.
در اولین شب ماه رمضان و از ساعت ۲۲:۱۵ سه شنبه ۲۲ اسفند 
ماه، خلاصه ای از سه فصل قبلی سریال به مخاطبان ارائه خواهد 

شد و از شب بعد پخش فصل جدید در ۱۶ قسمت آغاز می شود.
در فصل چهارم کــه از ابتدای آذرماه در تهــران، کرج، جزیره 
خارگ، شــهرک های غزالی و دفاع مقدس ضبط شده مخاطبان 
شاهد ادامه ماجراجویی های »فریبرز باغ بیشه« هستند که در پیوند 

با ماجرا های قبلی، اما در فضا هایی جدید و جذاب رخ می دهد.
بازیگران این ســریال عبارتند از پژمان جمشیدی، ژاله صامتی، 
گیتی قاسمی، ســیاوش چراغی پور، رایان سرلک، بهراد خرازی، 
منصور نصیری، خســرو احمدی، اصغر نقی زاده، مریم موسویان، 
مهری آل آقا با حضور کوروش ســلیمانی، محمد شیری و هومن 

برق نورد.

سریال دِه نمکی ۱3+ شد
تلویزیونــی  ســریال 
»رستگاری« به تهیه کنندگی 
و کارگردانی مسعود دِه نمکی 
که مــاه رمضــان روانه آنتن 
شــبکه دو ســیما می شود با 
محدودیت ســنی مثبت ۱۳ 

پخش خواهد شد.
به گــزارش روزنامه »صبح 

امــروز« و به نقــل از ایرنا، مجموعه تلویزیونی »رســتگاری« به 
تهیه کنندگی و کارگردانی مســعود ده نمکی با شروع ماه رمضان 
هر شب ساعت ۲۱ از شبکه دو سیما پخش می شود و از تولیدات 

مرکز سیمافیلم است.
این سریال به دلیل صحنه های برزخی با محدودیت سنی مواجه 
شده اســت و تلویزیون این سریال را با رده بندی مثبت ۱۳ سال 
پخش خواهد کرد. همچنین همزمان از جدیدترین تیزر ســریال 

»رستگاری« نیز رونمایی شد.
ده نمکی برای ســاخت این اثر که بازگشــت تلویزیون به ژانر 

ماورایی است از جلوه های ویژه جدید بهره برده است.
در این اثر هنرمندانی همچون محمود پاک نیت، رضا استادی، 
پویا امینی، مهدی سلوکی، کاوه سماک باشی، حمیدرضا هدایی، 
رامین راســتاد، نیما شاهرخ شــاهی، رضا توکلی، حسن اسدی، 
محمدرضا رهبری، مالک ســراج، افشــین ســنگ چاپ، رامبد 
شــکرآبی، اکبر رحمتی، محمود مقامی، مختار ســائقی، نفیسه 
روشن، سولماز حصاری، پوراندخت مهیمن، شیوا خسرومهر، پرنیا 
کربلایی، ســاقی زینتی، المیرا ربیعی، عاطفه رحمان پور، حسن 
قبادی، فریبا ترکاشــوند، پریا انوری، ژاله درستکار، مونا افخمی، 
مهرسا فلاحیان، فرخنده فرمانی زاده و افسر ناصری به ایفای نقش 

پرداخته اند.

خبر

برگ سبز خودروی سواری پژو آریان 206 مدل 
۱385 به شماره پلاک 353 و 69 ایران 32 به 

شماره موتور: ۱338500۱786 و شماره شاسی: 
۱8903۱09 به مالکیت آقای امیر یحیی آبادی 
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است. 

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری پژو پرشیا مدل ۱379 به 
شماره پلاک 656 ی 45 ایران 74 به شماره موتور: 

2282790۱972 و شماره شاسی: 7980۱3۱6 به مالکیت 
آقای امیر یحیی آبادی مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط است. 

مفقودی
برگ سبز خودرو پژو 405 جی ال ایکس به شماره پلاک ۱8۱ 

ج 96 ایران ۱2مدل 84 به رنگ مشکی متالیک به شماره 
موتور ۱2484004۱60 و شماره شاسی ۱3200670 به مالکیت 

آقای محمدرضا بنیادی بربری مفقود گردیده و از درجه اعتبار 
ساقط است. 

مفقودی
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اسلامی  شــورای 
دوره  در  شــهر 
ششم سید عبدالله 
ارجاعی را به عنوان 
کرد  انتخاب  شهردار 
اما او با دستور قضایی 
از کار برکنار و شورای 
اسلامی شهر در کمتر 
از یک سال محمدرضا 
به  را  شــریف  قلندر 
عنوان دومین شــهردار در دوره ششم 
انتخاب کــرد، طی چند روز اخیر خبر 
اســتیضاح شهردار مشــهد در فضای 
مجازی مطرح شده و حتی برخی گمانه 
زنی هــا درباره گزینه بعد از محمدرضا 

قلندر شریف مطرح شده است. 
البته این گمانه زنی ها براساس افزایش 
تعداد تذکرهای اعضای شورای اسلامی 
شهر طی چند ماه اخیر، می تواند زنگ 
خطری را برای صندلی شهردار به صدا 

در آورده باشد. 
حتی در فضای مجازی خبری مبنی بر 
تشکیل جلسه تعدادی از اعضای شورای 
اســلامی شــهر برای انتخاب شهردار 
جدید منتشر شــد اما یکی از اعضای 

شورای شهر آن را تکذیب کرد. 
 باز هم تذکر به شهردار

محمد رضا قلندر، شهردار مشهد باز هم 
از اعضای شورای این شهر در خصوص 
عملکردش و عدم اجرای مصوبات شورا 

تذکر گرفت.

به گزارش صبح امروز ، روز گذشته در 
صد و هشــتمین نشست علنی شورای 
اسلامی شهر مشهد باز هم مانند سایر 
نشســتها تعدادی از اعضای شــورای 
اســلامی شهر مشهد به شــهردار این 
شهر در خصوص عملکرد ضعیف و بی 

توجهی به مصوبات شورا تذکر دادند.
یکی از اعضای شــورای اسلامی شهر 
مشــهد در تذکر خود گفــت: آبان ماه 
پارسال شورای شهر، طرح »منزلت« را 
به منظور ارائه خدمات ویژه به سالمندان 
و بازنشستگان مصوب کرد و باید در بازه 
زمانی سه ماهه دستورالعمل اجرایی آن 
توسط شهرداری به شورا ارسال می شد 
اما بهمن ماه امسال شهرداری آیین نامه 

اجرایی آن را به شورا ارسال کرد.
هاشــم دائمی افزود: این آیین نامه نیز 
سراســر نقص اســت و باید شیوه نامه 
دیگری پیوســت این آیین نامه شــود 
بنابراین مجبور شدیم این آیین نامه را 
برای تکمیل به مرکز پژوهشهای شورای 

شهر ارسال کنیم.
وی اضافه کرد: دســتورالعمل اجرایی 
هیچ یک از مصوبات شــورای شهر در 
زمان قانونی خود به شــورا ارائه نشده 

است.
مدیران جسور منصوب شوند

دیگر عضو شورای اسلامی شهر مشهد 
نیز گفت: بودجه سال آینده شهرداری 
۵۶۰ هزار میلیارد ریال است و عملکرد و 
پروژه های عمرانی مدیریت شهری باید 

در این بودجه دیده شود.
مجید نژاد حســین افزود: باید مدیران 
جســور کارآمد مطابق بــا این بودجه 
منصــوب شــوند و بــه مدیرانــی که 
شهرداری برایشان زنگ تفریح است نیز 

باید تذکر داده شود.
عدم توجه به توسعه توس

یکی دیگر از اعضای شــورای اسلامی 
شــهر مشــهد نیز گفت: طبق مصوبه 
شورای شهر ، شهرداری باید در منطقه 
منفصل تــوس و خارج از بافت تاریخی 
طرح های اجرایی با ساز و کار درآمدی 
و با سرمایه گذاری بخش خصوصی اجرا 
می کرد اما به رغم انجام سه مکاتبه با 
شهرداری تا کنون هیچ اقدامی در این 

خصوص صورت نگرفته است.
مجیــد دبیریان افزود: از شــهردار می 
خواهیم به تذکــرات برای حل و فصل 
مشــکل بها دهد نه این کــه تورهای 
رسانه ای نیابتی خود را فعال کند تا از 
عملکرد وی دفاع کنند اگر شــهردار از 
این ظرفیت ارتباطات در دولت استفاده 
کرده بود تا کنــون مطالبات ما وصول 

شده بود.
تذکر به شهردار از اختیارات 

اعضای شورا است
رییس شورای اسلامی شهر مشهد نیز 
در حاشیه این نشست در گفت و گو با 
خبرنگاران اظهار کرد: تذکر و سوال از 
شهردار از اختیارات اعضای شورا است 

اما این به منزله استیضاح نیست.

حسن موحدیان افزود: اعضا از شهردار 
ســوال می کنند و چنانچه از پاســخ 
شهردار قانع نشوند، استیضاح انجام می 
شود، بنابراین سوال به معنای استیضاح 

نیست.
وی در خصــوص جایگزینــی گزینه 
دیگــری به جــای شــهردار فعلی نیز 
گفت: تا امروز در هیچ جلســه رسمی، 
غیررسمی، کاری و محرمانه بحث تغییر 
شــهردار مطرح نشده و هیچ تصمیمی 

نیز گرفته نشده است.
خبری از استیضاح شهردار 

مشهد وجود ندارد
موســی الرضا حاجی بگلو، سخنگوی 
شورای شــهر مشــهد روز گذشته در 
گفت و گو با فارس اظهار کرد: تا به این 
لحظه خبری از استیضاح شهردار مشهد 
وجود ندارد و شورای شهر ۱۵ اعضا دارد 
کــه امکان دارد هر ۱۵ اعضا یک نظر و 
دیدگاهــی دارد. هر زمانی روی کاغذ و 
در صحن علنی اعلام شد قطعا نسبت 

به آنها پاسخ خواهیم داد. 
وی در ادامه افزود: شایعاتی که در فضای 
مجازی در خصوص اســتیضاح شهردار 
مشهد منتشر می شــود کذب است و 
ما جلسات شبانه با اعضای شورای شهر 
در خصوص استیضاح نداشتیم. تذکر و 
طرح سوال در صحن علنی که اخیرا ما 
۶ تذکر به شهردار مشهد دادیم طبیعی 
اســت و نباید از روی این موضوع طرح 

استیضاح مطرح شود.
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شایعات درباره استیضاح و برکناری شهرداری مشهد

عبور از قـلندر شـریف؟
مدیرعامل شرکت قطارشهری مشهد:

باید برای خط 3 و 4 مترو مشهد 70 هزار 
میلیارد تومان هزینه کنیم

مدیرعامل شــرکت قطارشهری 
شهرداری مشهد گفت: تمام خط 
دپ بــا نرخ قدیم حــدود ۴۰۰۰ 
میلیارد تومان و با نرخ جدید حدود 
۱۸ هــزار میلیارد تومــان هزینه 
داشته است. در آینده نیز ۷۰ هزار 
میلیارد تومان برای راه اندازی خط 

سه و خط چهار باید هزینه کنیم.
کیانوش کیامرز، در جمع خبرنگاران و در حاشــیه در حاشــیه 
بهره برداری از دسترســی دوم ایســتگاه مترو الندشت اظهار کرد: 
دسترسی فرعی ایستگاه الندشت را حدود ۲ سال پیش راه اندازی 
کردیم و مسافرگیری که از این ایستگاه انجام می شد از دسترسی 
فرعی آن صورت می گرفت. دسترســی دوم این ایستگاه که امروز 
افتتاح شد، دسترسی اصلی ایستگاه الندشت است و تمام تجهیزات 

اصلی در آن قرار دارد.
وی خاطرنشان کرد: با مبلغ حدود ۶۰۰ میلیارد تومان به همراه 
۳ پله اضطراری در مســیر کوهسنگی و مسیر شهید هاشمی نژاد 
توانستیم افتتاحیه دسترسی اصلی ایستگاه الندشت را داشته باشیم. 
ورود زائر و مسافر از نظر پدافندی نیز بسیار اهمیت داشت که بتوانیم 
امنیت کامل را برای ورود و خروج مسافر از این ایستگاه تامین کنیم.

کیامرز یادآور شــد: امیدوارم بتوانیم ایســتگاه سلامت، آخرین 
ایستگاه خط دو مترو مشهد را در سال آینده افتتاح کنیم تا کار خط 

دو را تمام کرده و با قدرت کار خط سه را آغاز کنیم.
مدیرعامل شــرکت قطارشــهری شهرداری مشــهد با اشاره به 
همکاری با قرارگاه خاتم الانبیاء گفت: قرارگاه خاتم خط دو و سه را 
برعهده دارد. قرارگاه خاتم در مشهد تمام توان خود را به کار گرفت 
تا امروز این ایستگاه و ۶ کیلومتر از خط سه مترو مشهد را در ابتدای 
سال آینده به بهره برداری برسانیم. تمام کارها بومی انجام می شود 
و اتکا به تولید جوانان کشورمان باعث شده که بتوانیم کار بزرگی را 

در مشهد داشته باشیم.

معاون اداره  کل راهداری خراسان رضوی:
هنوز افزایش نرخ حمل ونقل جاده ای ابلاغ 

نشده است
معاون اداره  کل راهداری و حمل  
و نقــل جاده ای خراســان رضوی 
گفــت: هنــوز به صورت رســمی 
افزایــش نرخی بــرای حمل ونقل 
جاده ای به ما ابلاغ نشــده است و 
چنانچه از مرکز به ما مجوز افزایش 
اتوبــوس، مینی بوس و  نرخ برای 

سواری اعلام شود، آن را اعمال می کنیم.
رضا صحراگرد در گفت وگو با خبرنگار ایســنا درباره کرایه حمل  
و نقــل جاده ای اظهــار کرد: هنوز به صورت رســمی افزایش نرخ 
به ما ابلاغ نشــده اســت. نرخ استانی اعلام نمی شــود و در تهران 

تصمیم گیری می شود.
وی بیان کرد: با توجه به تقارن نوروز با ماه رمضان و شــب های 
قدر و مناسبت های دیگر، تقاضای زیادی برای مسافرت به مشهد 
خواهیم داشــت. بنابراین مسیرهای پرتقاضا را شناسایی کردیم و 
هماهنگی ها انجام شــده است. ناوگانی که قابلیت تردد در جاده ها 
را دارند شامل ۱۶۰۰ دستگاه اتوبوس، ۲۸۰۰ دستگاه مینی بوس و 
۱۶۰۰ دستگاه سواری است که در جابه جایی برون استانی و درون  
استانی فعالیت دارند. صحراگرد ادامه داد: در صورتی که ما کمبود 
ناوگان داشــته باشیم، مانند ســال های قبل از کارخانه ها و مراکز 
تولیدی و آموزشــی که ناوگان آن ها قابلیت تردد در جاده را دارد، 
بیشتر در مسیرهای کوتاه استفاده می کنیم تا بتوانیم زائران علی ابن 

موسی الرضا )ع( را جابه جا کنیم.
معاون اداره  کل راهداری و حمل  و نقل جاده ای خراسان رضوی 
گفت: تاکید ما به زائران این است که حتماً در مبدأ بلیت برگشت 
خود را تهیه کنند تا بتوانند با همان ناوگان برگردند و سفر خود را 
مدیریت کنند که به مشکل برنخورند. از استان های دیگر نیز تقاضا 

کردیم تا ناوگان را برای برگشت زائران به استان بفرستند.
وی با بیان اینکه اکنون ســفر زائران تغییر کرده است و بیشتر 
از خودروی شــخصی خود اســتفاده می کنند، اظهار کرد: ما برای 
همان درصدی هم که با ناوگان عمومی به مشهد می آیند، مدیریت 
می کنیم تا در صورت افزایش تقاضای سفر، خلأها و مشکلات در 

مسیرهای پرتقاضا رفع شود.
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بودجه ۵60 هزار میلیارد ریالی تصویب شد
آینده شهرداری مشهد  بودجه سال 
بــه مبلغ ۵۶۰ هزار میلیــارد ریال در 
نشست علنی شــورای شهر مشهد به 

تصویب رسید.
بــه گــزارش ایرنا، روز گذشــته در 
صد و هشتمین نشست علنی شورای 
اسلامی شهر مشهد، نظریه کمیسیون 
تلفیق شــورای اســلامی شهر مشهد 
در خصوص لایحه بودجه شــهرداری 

بررسی و مصوب شد.
رییس کمیسیون شهرسازی شورای 
شهر مشهد در این نشست در مخالفت 
با افزایش بودجه پیشنهادی شهرداری 
اظهــار کرد: لایحه بودجه شــهرداری 
مشــهد ۴۴۰ هزار میلیــارد ریال بود 
که شــورا این را نپذیرفت و قرار شد با 

تعامل این مبلغ تغییر کند.
حمید ضمیری افزود: لایحه اصلاحی 
شــهرداری با مبلغ ۵۱۰ هزار میلیارد 

ریال مجدد به شورا ارسال شد که این 
مبلغ در کمیسیون تلفیق به ۵۶۰ هزار 

میلیارد ریال افزایش یافت.
وی ادامه داد: این افزایش، منجر به 
تورمی شدن بودجه شــده است و بار 
مضاعفی به شهروندان تحمیل می کند 
چرا که بخــش زیادی از این بودجه از 
محل صدور پروانه و پایانکار ساختمانی 

تامین می شود.

رییس کمیســیون فرهنگی شورای 
اســلامی شهر مشهد نیز در موافقت با 
افزایــش میزان بودجه گفت: اگر مبلغ 
بودجه را کم ببندیم نمی توان شــهر 
را آبادکرد و کلانشــهر مذهبی جهان 
اســلام را آبادتر به گروه بعدی تحویل 

داد.
حجت الاســلام حســن منصوریان 
افزود: آلبوم بودجه شهرداری به مبلغ 

۴۴۰ هزار میلیارد ریال به شــورا ارائه 
شد اما شــورا و شــهرداری به توافق 
رســیدند که این مبلغ بــه ۵۱۶ هزار 
میلیــارد ریــال افزایش یابــد، اما در 
کمیسیون تلفیق متوجه شدیم پروژه 
های مهمی نظیر مسجدمحوری در این 
بودجه دیده نشده است لذا این بودجه 
در شــورا حدود ۱۰ درصد برای ردیف 

های از قلم افتاده افزایش یافت.
موسی الرضا حاجی بگلو دیگر عضور 
شورا نیز گفت: بودجه امسال شهرداری 
حدود ۶۲ درصد محقق شــده است و 
بودجه باید واقعی بسته شود چون اگر 
بودجه محقق نشود طرحها نیمه تمام 

باقی می مانند.
در ادامه بودجــه ۵۶۰ هزار میلیارد 
ریالی شــهرداری مشــهد برای سال 
۱۴۰۳ بــا ۹ رای موافــق از ۱۵ رای 

تصویب شد.
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غفلت از سواد رسانه؛

آلفایی ها گوی سبقت را از والدین ربودند
کوروش ۱۲ ســاله با اســتفاده از برنامه های 
پاورپوینت و کاین مستر، سمیناری در کلاس 
ارائه می دهد؛ مادر ارائه سمینار با پاورپوینت را 
در دانشگاه تجربه کرده اما امروزه کودکان نسل 
آلفا و زد در دنیای رســانه والدین را پشت سر 
گذاشته اند. آیا می توان آنها را در دنیای رسانه 
رها کرد و آخر سر هم گفت »سرشان به گوشی 
و لپ تاپ گرم باشــد اما به ما کاری نداشــته 

باشند!«
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از ایرنا، دوره و زمانه عوض شــده و گوشــی و 
لپ تاپ در بســیاری مواقع جای عروســک و 
ماشــین بازی را گرفته است و بازی هایی مثل 
»خاله بازی« یا »هفت ســنگ« جزو خاطرات 
نوستالوژیک شــده اســت. این جایگزینی و 
تسلط کودکان بر دنیای رسانه باعث شده که 
آنها در بسیاری از جهات به علت در دسترس 
بودن اطلاعات از والدین خود جلوتر باشــند و 
اصطلاحا سوادرســانه ای بالایی داشته باشند؛ 

کودکانی که نام نسل زد یا آلفا به آنها داده اند.
اکنون نیز با توجه به شــکل گیری نسل آلفا و 
نســل زد در جامعه، والدین باید تلاش کنند 
اختیار فرزندان خود را به رســانه ها نسپارند و 
سوادرســانه ای خود را ارتقا بخشند. نسل آلفا، 
کودکانی هســتند که در ســال های ۱۳۸۸ تا 
۱۴۰۲ شمســی -به میلادی از سال ۲۰۱۰ تا 
۲۰۲۴- متولد شده اند یعنی کودکانی که کمتر 
از ۱۵ ســال دارند؛ این امر به آن معنا اســت 
که کودکانی که امروز متولد می شوند بخشی 
از نسل آلفا محســوب خواهند شد. این نسل 
به دلیل بزرگ شــدن با فناوری های پیشرفته 
و رسانه های اجتماعی شناخته می شوند؛ این 
فناوری بر رفتار و رشد آنها تاثیر زیادی گذاشته 

است.
فناوری های  به  نســل  آلفایی ها متصل ترین 
نویــن و زیرک تریــن نســل در کار با این 
تکنولوژی هــا از قدیم تاکنون هســتند. آنها 
همچنین نسبت به نسل زد، آگاه تر هستند. 
نسل آلفا، نخستین نســل در قرن بیست و 
یکم است که برخلاف نسل زد یا میلنیال از 
همان ابتدا به گوشی های هوشمند، گجت ها 
و شــبکه های اجتماعی مانند اینســتاگرام 
دسترســی دارد. به طورمثال کوروش متولد 
ســال ۱۳۹۰ از هشــت ســالگی در صفحه 
اینســتاگرام، پیــج شــخصی دارد، از گیتار 
زدن خــود فیلم می گیرد و آن را با جهان به 
اشــتراک می گذارد. کوروش یکی از هزاران 
کودک نســل آلفا در ایران است و لازم است 
والدین ملاحظــات این فرزنــدان را درنظر 

بگیرند و از سواد رسانه غفلت نورزند.
نســل آلفا تا دهه آینده با استفاده از فناوری، 
بزرگترین نسل مصرف کنندگان بازی، واقعیت 
مجازی، مراقبت های بهداشــتی دیجیتال و 
واقعیــت افزوده ) واقعیت افــزوده تا حدودی 
شبیه به واقعیت مجازی است که توسط یک 
شبیه ســاز، دنیای واقعی را کاملا شبیه سازی 

می کند( خواهند بود.
حالا هم کوروش انبوهی از بازی ها را در تبلت 
خــود دارد از کال اف دیوتــی و ماین کرافت 
و جــی تی ای تا بازی خانواده ســوری جان و 
کلاچ؛ درســا خواهر کوروش نیز متولد ۱۳۹۴ 
اســت و با بازی های دیجیتالــی مانند پونی و 
گربه ها سرگرم می شود و برای درس هایش از 
برنامه های تصویرســازی لپ تاپ مادرش بهره 

می برد.
 جســتجو در گــوگل هم برای نســل آلفا به 
پدیده ای پیش پا افتاده تبدیل شده است؛ درسا 
در گوگل درباره حیوانــات تحقیق می کند و 
کوروش درباره موضوعاتی مانند ماشین و فیلم 
و کارتون های تخیلی و اکشن و جنگی جستجو 
می کند و مانند یک کارشناس خبره اطلاعات 
زیادی در این زمینه دارد و به خاله اش که پراید 
دارد توصیه می کند بی ام وی iv سری هفت را 

خریداری کند!
مطابق پیمایش ملــی »اینترنت و کودکان در 

ایران؛ فرصت ها و تهدیدها« که در سال ۱۴۰۰ 
دردفتر طرح های ملی پژوهشگاه فرهنگ، هنر و 
ارتباطات بین کودکان ۹ تا ۱۷ سال انجام شده، 
۵۹.۱ درصد پاسخ گویان وقتی که برای اولین بار 
از اینترنت اســتفاده کرده اند، ۱۰ سال و کمتر 
و ۳۱.۴ درصد ۱۱ تا ۱۵ ســال سن داشته اند. 
در ایــن بین اگر والدین کودک را به امان خدا 
بسپارند و نظارتی بر کارکرد اینترنت کودکان 
نداشته باشــند، جهان بینی کودکان از دنیای 
اینترنت و رسانه شکل خواهد گرفت و اعتیاد 
به گوشی و اینترنت را در پی خواهد داشت که 

ضررش کمتر از اعتیاد به مواد نیست.
ویژگی های تجربی زیستی نسل آلفا

از ویژگی های تجربی نســل آلفــا می توان به 
همه گیری کرونا اشاره کرد که فراگیری آموزش 
مجازی برای این کودکان را در پی داشــت و 
دوران قرنطینه، فرصت های تعاملات اجتماعی 
برای آنهــا را کاهش داد و صفحات نمایش به 
عنــوان دروازه ای برای آموزش، ســرگرمی، 

دوستی و ارتباط خانوادگی عمل کرد.
تغییرات آب و هوایــی را از دیگر ویژگی های 
تجربی این نسل برمی شــمارند چنانکه سال 
۲۰۲۳ گرم ترین ســال در یکصد هزار ســال 
گذشته بوده است و سازمان جهانی هواشناسی، 
تغییرات اقلیمی نگران کننــده ای مانند روند 
افزایشی ال نینو)یکی از چرخه های آب و هوایی 
جهان که هر ۲ تا ۷ سال یک بار موجب ایجاد 
ناهنجاری  بزرگی مانند خشکســالی می شود( 
را برای آینده پیش بینی کرده است و احتمالا 
نسل آلفا اولین نسلی است که با فجایع اقلیمی 

رو به افزایش مقابله می کند.
البته ســواد رســانه ای همه آن چیزی نیست 
که برای مقابله با فجایع اقلیمی باید داشــته 
باشیم اما به باور کارشناسان یکی از مهمترین 
و مقدم ترین نیازها است. دانش رسانه، نسل آلفا 
را آماده می کند تا نســلی آگاه در مورد اقلیم 
باشــند و والدین نیز باید در این زمینه نقش 

خود را ایفا کنند.
هوش مصنوعی از دیگر شــاخصه های تجربی 
نسل آلفا اســت؛ بسیاری از کودکان نسل آلفا 
در دنیایی رشد می کنند که در آن درخواست 
کمک از هوش مصنوعی، امری عادی و حتی 
پیش پا افتاده خواهد شد. اکنون در ایران نیز 
کــودکان فعلا با چت جی پی تی )نوعی مدل 
زبانی هوش مصنوعی(، آشــنا شده اند. با ورود 
وسایل نقلیه خودران مانند تاکسی های پرنده و 
دستیارهای مجازی، نسل آلفا احتمالا تبدیل به 
اشباع شده ترین نسل از نظر دیجیتالی در تمام 

دوران خواهند شد.
تفاوت نسل زد با نسل آلفا چیست؟

پیشی گرفتن از والدین در زمینه دنیای رسانه 
البته فقط مخصوص نســل آلفا نیست و لازم 
است والدین بدانند کودکان آنها متعلق به نسل 
زد یا نســل آلفا هستند تا با شناخت آنها خود 
را مجهز به ابزارهای ملاحظات رسانه ای کنند؛ 
مهرداد ۱۷ ســاله یکی از کودکان نسل زد از 

دنیای رسانه برای ارتقای مهارت خوانندگی و 
ســاخت آهنگ استفاده می کند. او صدایش را 
 ،Adobe audition ضبط می کند بعد با برنامــه
افکــت هایی مانند دی نویز روی آن می گذارد 
و اکنون نیز تــلاش دارد برنامه fl studio را فرا 
بگیرد. او در یوتیوب هم تدریس زبان انگلیسی 
را انجام می دهد و فیلم های آموزشــی خود را 
با فارســی زبانان جهان به اشتراک می گذارد. 
علاوه براین مهرداد از رسانه، درآمد هم کسب 
می کند؛ او با ســاخت اکانت بازی مانند اکانت 
 Call of duti mobile و Clash Royal بازی هــای
از ۲۰ هزار تا ۵۰۰ هزار تومان برای ســاخت 
هر اکانت، درآمد دارد. با وجود این همه دانش 
رســانه ای، چه چیزی او را از نسل آلفا متمایز 

می سازد
رئیــس گروه ســلامت روان دانشــگاه علوم 
پزشــکی تهران و کارشــناس ارشد مدیریت 
رســانه می گوید: نسل زد به نسلی می گوییم 
کــه با فضای مجازی از بدو تولد یا در ســال 
های اولیه زندگی خود آشــنا است اما نسل 
آلفا نســلی اســت که اصلا در فضای مجازی 
غوطه ور اســت و با امکانــات تکنولوژیکی و 
پیشــرفته رســانه ای و فضای مجازی مواجه 
است و خیلی بیشتر از نســل زد به امکانات 
تکنولوژی رسانه ای و فضای مجازی دسترسی 
دارد و در واقع می توان گفت نسل آلفا مغروق 

فضای مجازی است.
دکتر شــهرام خــرازی ها در گفــت و گو با 
خبرنگار ایرنا افزود: نســل زد در واقع گویی 
نســلی است که با فضای مجازی عجین شده 
و به گونه ای زندگــی اش را با فضای مجازی 
درگیر در یک آمیختگــی کامل می بیند. اما 
نسل آلفا، نسلی است که در بدو زندگی یا در 
آینــده هنگامی که می خواهد به دنیا بیاید از 
همان ابتدا فضای مجازی در واقع در زندگی 

او نفوذ می کند.
کودک نسل زد با فضای مجازی آشنا می شود 
و با آن رشــد می کند اما کودک نسل آلفا قبل 
از تولد، گویی که یک کــودک الکترونیکی و 
دیجیتالی و سایبری اســت. گویی که فضای 
مجازی او را به دنیا آورده اســت و نه مادرش. 
کودک نسل آلفا نسبت به کودکی که متعلق 
به نسل زد است، از لحاظ دسترسی به امکانات 
رســانه ای تکنولوژیکی و مجازی پیشرفته تر 

است.
کارشناس ارشد مدیریت رســانه اضافه کرد: 
نســل آلفا یا در شرایط پیشــرفت تکنولوژی 
به دنیا آمده یا در این شــرایط به دنیا خواهد 
آمد. بسیاری از کودکان نسل آلفا هنوز به دنیا 
نیامده، والدین آنها برای آنها در اینستاگرام پیج 

درست کرده اند.
حواس پرتی از بومیان دیجیتال 
مساوی است با فرسنگ ها فاصله

رئیس گروه سلامت روان دانشگاه علوم پزشکی 
تهران می گوید: والدین نســل زد ممکن است 
آشنایی نســبی با فضای مجازی داشته باشند 

یا اصلا آشــنا نباشند بنابراین از کودکان خود 
عقب هستند. والدین نسل آلفا کمی مدرن تر 
هســتند و با فضای مجازی آشنایی بیشتری 
دارند بنابراین در مقایســه با والدین نسل زد با 

کودکان خود ممکن است کمتر عقب بمانند.
سرعت پیشی گرفتن نسل آلفا از والدین خود 

خرازی ها خاطرنشــان کرد: در نسل گذشته 
هنگامیکه هنوز فضای مجازی نبوده، والدین و 
فرزندان تقریبا با ســرعت همگام با هم تعامل 
برقرار می کردند و با ورود فضای مجازی، والدین 
از فرزنــدان خود عقب می مانند چون فرزندان 
بــه فضای مجازی رو می آورنــد اما والدین به 
علل مختلفی از فضای مجــازی جا می مانند 
یا با ســرعت کندی آشنا می شوند و با کندی 
سواد لازم سایبری را پیدا می کنند، در نتیجه 
کــودکان آنها چندگام جلوتــر از والدین خود 

خواهند بود.
وی افزود: در نسل زد با والدینی مواجه هستیم 
که فضای مجازی را می شناســد اما نه خیلی 
زیــاد، در نتیجه کودک نســل زد با ســرعت 
بیشتری نســبت به کودک نســل گذشته از 
والدین خود پیشــی می گیرد. سرعت پیشی 
گرفتن نسل آلفا از والدین خود از نسل زد هم 

بیشتر می شود.
وی ادامه داد: در نســل آلفــا، والدین مانند 
کودک مدرن هستند، اینجا والدین با فضای 
مجازی آشنا هستند بنابراین ممکن است از 
کودک خیلی عقب نماننــد اما کودک چون 
فضای مجازی گویی در خونش تزریق شــده 
و تولــد و زندگی اش با آن فضا عجین اســت 
بنابراین با ســرعت خیلی ســریعی شروع به 
پیشــرفت می کند و ممکن است والدین خود 
را جــا بگذارد اما والدین نیز متعلق به نســل 
نو هســتند و با فضای مجازی آشــنا هستند 
بنابراین این ممکن اســت که والدین خود را 
به کودک برسانند و نگذارند کودک خیلی از 

آنها پیشی بگیرد.
خرازی ها تاکید کرد: الزامی ندارد والدین همه 
آنچه که کودکانش آن را آموخته اند، یاد بگیرند 
اما باید به ســطحی از ســواد رسانه ای برسند 
که فاصله آنها با فرزندانشــان آنقدر زیاد نشود 
کــه از آنها جا بمانند و نتوانند که او را کنترل 
کنند. کنترل فرزند توسط والدین تا حدی لازم 
اســت. اگر ســواد دیجیتال و سایبری کودک 
بخواهد خیلی بالا برود، آنگاه والدین را پشــت 
ســر می گذارند. والدین باید حواسشان به این 

قضیه باشد.
سوادرسانه ای در مرحله جنینی است

سواد رســانه یکی از ســوادهای دوازده گانه 
اســت که لزوم یادگیری آن توسط یونسکو و 
سایر نهادهای بین المللی و ملی توصیه شده 
اســت با این وجود به نظر می رسد از آموزش 
سواد رسانه در کشور تا حد زیادی غفلت شده 
است. با افزایش دسترسی به رسانه های تعاملی، 
مســائل اجتماعی جدیدی در جامعه و در پی 
آن تغییرات نوینی در کودکان بروز پیدا می کند 
که میزان سواد رسانه ای والدین و کودکان در 
حل این مسائل نقش بسزایی دارد. از آنجا که 
امروز به جز فضای مجازی، بیشــترین میزان 
انتقال اطلاعات از طریق صدا و ســیما انجام 
می شود، می تواند از طریق برنامه های آموزشی، 
سواد رسانه ای افراد را ارتقا دهد و فاصله سواد 
دیجیتالی والدین با نســل آلفا و زد را کاهش 

دهد.
کارشناس ارشد مدیریت رسانه در این رابطه 
می گوید: نقش ارگان هایی مانند صدا و سیما 
به ویژه سیما در ارتقای سواد رسانه ای خیلی 
مهم اســت. تلویزیون به رغم پیشرفت فضای 
مجازی، همچنان رســانه ای جذاب و فراگیر 
است و هنوز قدرت خود را تا حد زیادی حفظ 
کرده است اما سیمای جمهوری اسلامی ایران 
باید بتواند که با تدارک برنامه های شبانه روزی 
با موضوع ســواد رســانه ای، خلاء و شکاف و 
فاصله بین والدین و فرزندان نســل زد و آلفا 

را پر کند.

آلفا، زد و فیلترینگ؛ آیا باید کودکان 
را از اینترنت محروم کرد؟

فضای مجازی امروز بخــش جدایی ناپذیر از 
زندگی نســل آلفا و زد اســت؛ دوران کرونا با 
آموزش مجــازی بیش از پیش این کودکان را 
با شــبکه های اجتماعی و فضای مجازی آشنا 
کرد. هرچند برخی والدین با اعمال محدودیت 
و کنترل های شدید می خواهند که کودکان به 
فضای مجازی و دنیای رسانه دسترسی نداشته 
باشــند اما به هرحال لزوم دسترسی به دنیای 
رســانه یک واقعیت انکارناپذیر است و اعمال 
محدودیت در دسترســی به رسانه و اینترنت 
چه از جانب والدین و چه از جانب مســئولان 
با اعمال فیلترینگ می تواند این کودکان را از 

هم نسلان خود در دنیای امروز عقب بیندازد.
از سوی دیگر امروز به واسطه فیلترینگ شاهد 
هســتیم که این کودکان به ویژه کودکان نسل 
زد هستند که با ساخت یا پیدا کردن فیلترشکن 
به هر نحو، والدین خــود را کنترل می کنند و 
فیلترشکن را برای والدین خود نصب می کنند یا 
اینکه ابتدا با استفاده از فیلترشکن در گوشی های 
خود فیلم و برنامه ها را می بینند و در صورتیکه 
صلاح بدانند آن را برای والدین خود هم دانلود 

می کنند تا در تلویزیون تماشا کنند! 
نباید فراموش کرد که دسترسی به اطلاعات و 
منابع و مواد آموزشی از طریق فضای مجازی 
به نســل آلفا و زد این امکان را به آنها می دهد 
که موضوعات جدید را با سرعت و سطح خود 
یاد بگیرند و کشف کنند اما متاسفانه به گفته 
مروئه وامقی رئیس مرکز تحقیقات مدیریت رفاه 
اجتماعی دانشــگاه علوم توانبخشی و سلامت 
اجتماعی براســاس یک مطالعه دانشگاهی در 
سال ۱۴۰۱، به طورمثال در دوران کرونا فقط 
۲۵ درصد کودکان گفته بودند که برای استفاده 
از اینترنت آن هم برای آموزش مجازی، مشکل 
نداشتند. سرعت پایین، قطعی مکرر و هزینه 
بالای دسترســی به اینترنت از مواردی بود که 

کودکان به آن اشاره داشتند.
جمع بندی؛ ضرورت راه انداختن موج 

آموزش سواد رسانه ای
بین جمعیت جهان، از هر ۳ کودک ۲ کودک 
بــه تلفن های هوشــمند دسترســی دارند و 
مطالعات در ایران نیز نشان می دهد ۹۷ درصد 
از نوجوانــان و ۶۶ درصد از کودکان از موبایل 
و تبلت استفاده می کنند. دسترسی نسل آلفا 
و زد به دنیای رســانه، می توانــد مهارت های 
دیجیتتالــی آنها مانند تجزیه و تحلیل داده ها 
را توسعه دهد؛ مهارت هایی که به طور فزاینده 
ای در نیروی کار قرن بیســت و یکم اهمیت 

پیدا می کنند.
در دنیای امروز که اینترنت در تمام لایه های 
زندگی نفوذ پیدا کرده است، دیگر نمی توان با 
شیوه های سنتی و منسوخ به آموزش کودکان 
پرداخت؛ کــودکان به هرحال چــه والدین 
بخواهند و چه نخواهند با دنیای رسانه عجین 
می شوند و در این زمینه والدین خود سبقت 
می گیرند. بنابراین لازم اســت در این زمینه 
موج آموزش سواد رســانه ای در کشور را راه 

انداخت.
از ســوی دیگر سواد رسانه ای می تواند به مثابه 
واکســنی عمل کند کــه جامعــه را در برابر 
ویروس های فضای مجــازی محافظت کند اما 
متاســفانه اکنون هم والدین و هم مســئولان 
مربوطه از سوادرسانه ای غفلت کرده اند و والدین 
و حتی برخی مسئولان وجود نسل زد یا آلفا در 
ایران را انــکار می کنند و آن را مختص جامعه 
غربی می دانند. بنابراین حداقل یک بار هم که 
شــده باید ابتدا نســل زد و آلفا را به رسمیت 
شناخت و تکلیف رسانه، فضای مجازی، اینترنت 
و فیلترینگ را در کشــور معین کرد و سپس از 
ابزارهای مناســب برای عقب نماندن والدین و 
حتی مسئولان از نسل آلفا و زد استفاده کرد که 
مهمترین و کاربردی ترین ابزار در این زمینه سواد 
رسانه ای است.درغیراین صورت گسست فرهنگی 

بین نسلی گریبانگیر آنها خواهد شد.

عه
جام
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درگاه پرداخت امن

منتخب مــردم تهران در مجلس دوازدهم 
شورای اســلامی با بیان اینکه اولین گام ما 
در مجلس جدید تشکیل فراکسیون وحدت 
برای کارآمدی و همبستگی ملی خواهد بود 
، گفت: ما در این فراکسیون با اولویت بندی 
مســائل کشور، مشــکلات و مطالبات مردم 
چگونگی کمک به حل این مشــکلات را در 

دستور کار قرار خواهیم داد.
منوچهــر متکــی می گویــد: ۹۰ نفــر از 
نامزدهایی که مورد حمایت شورای وحدت 
در انتخابــات دوازدهمیــن دوره مجلــس 
شــورای اسلامی بودند در دور اول توانستند 
بــه مجلس راه پیدا کننــد و ۶۰ نفر از این 
۹۰ نفر نامزدهای اختصاصی شورای وحدت 

هستند.
توصیــه ای به همکاران خــود در مجلس 
دوازدهــم می کند و خطاب به آنها می گوید: 
نمایندگان مجلس دوازدهــم باید بداند در 
چه مقطع زمانی این مســئولیت را بر عهده 
گرفته انــد و در چنین موقعیتــی، اولین و 
مهمتریــن و اصلی تریــن اولویــت مجلس 
دوازدهم براساس همفکری، رایزنی و تصمیم 
درســت جمعی پرداختن به مســائل کشور 
اســت، از این رو ما به عنوان شورای وحدت 
هیــچ مجالی را صرف مباحــث پراکنده که 
ارتباطی به کار اصلی مجلس ندارد، نخواهیم 
کرد و امیدوار هســتیم که رأی دهندگان را 

از این جهت راضی نگه داریم.
از ســوی»منوچهر متکی«  این مطالــب 
دبیر و سخنگوی شورای وحدت اصولگرایان 
کــه در انتخابــات ۱۱ اســفند سرلیســت 
»وحدتی ها« بود و توانســت رأی تهرانی ها 
را در همــان مرحله اول کســب کند بیان 
شــد، او که ســابقه حضور در مجلس هفتم 
را دارد، پــس از به روی کارآمدن دولت نهم 
به کابینه دعوت شد و ســکانداری دستگاه 
دیپلماســی را برعهده گرفت و بعد از خروج 
از دولت دهم بــاز کنش های انتخاباتی خود 
را از ســر گرفت و هنگامی کــه تعدادی از 
احزاب و شــخصیت های سیاســی در سال 
۹۹ با محوریــت جامعه روحانیت مبارز دور 
هم جمع شدند و مجموعه سیاسی جدیدی 
به نام شــورای وحدت را تشــکیل دادند به 
این جمــع پیوســت و از آن مقطع تاکنون 
از بازیگران اصلی شــورای وحدت محسوب 

می شود.
با توجه بــه حضورش در مجلس دوازدهم 
به ســراغش رفتیــم و از او درباره مهمترین 
برنامه هایی که باید از ســوی ساکنان جدید 

بهارستان دنبال شود سوال کردیم.
ایرنا بــا »منوچهر  متن کامــل گفتگوی 

متکی« بدین شرح است:
ایرنا: برای تحقق شعار شورای 

وحدت مبنی بر »تعهد برای زندگی 
بهتر مردم« چه اقداماتی را در مجلس 

دوازدهم در دستور کار دارید؟
متکی: شــورای وحدت ملت ایران علیرغم 
تلاش ها و نیات بدخواهان و دشــمنان برای 
عدم حضــور در انتخابات، پــای آرمان های 
امــام راحل و میراث او که حق انتخاب ملت 
ایستادند و در این برهه از تاریخ نیز سرافراز، 
حماســه دیگری را رغم زدنــد، لذا از ملت 
ایران صمیمانه قدردانی می کنیم. شــورای 
وحدت به وعده خود قبل از انتخابات مبنی 
بر »تعهد برای زندگــی بهتر مردم« پایبند 

است.
براســاس میثاقی که بــا نامزدهای مورد 
حمایت شورای وحدت بســتیم سه وظیفه 
مهم در مجلس یعنی بررسی طرح ها و لوایح، 
رای اعتمــاد به وزرا و ســایر انتخابات هایی 
کــه در مجلــس وجــود دارد و همچنین 
نظــارت جدی بر عملکرد مســئولین و امور 
کشورداری را براساس خرد جمعی و مشاوره 
تبادل نظر و استفاده از نظرات صاحبنظران 

مورد تصمیم سازی قرار خواهیم داد.
ایرنا: چندنفر از نامزد های مشترک و 

اختصاصی شورای وحدت در دور اول 
به مجلس راه یافتند؟

متکی: خدا را شاکریم و خوشحالیم که به 
اطلاع همگان برسانیم ۹۰ نفر از نامزدهایی 
که مورد حمایت شورای وحدت در انتخابات 
اسلامی  دوره مجلس شــورای  دوازدهمین 
بودنــد در دور اول توانســتند به مجلس راه 
پیدا کنند. و ۶۰ نفر از این ۹۰ نفر نامزدهای 
اختصاصی شــورای وحدت هســتند. اولین 
گام ما در مجلــس جدید همانگونه که قبلًا 
هم گفتیم تشــکیل فراکســیون وحدت در 
مجلــس خواهد بود. ما در این فراکســیون 
مســائل کشــور، مشکلات  اولویت بندی  با 
و مطالبــات مردم چگونگــی کمک به حل 

این مشکلات را در دســتور کار فراکسیون 
قرار خواهیم داد. ما براســاس نظام مسائل 
موضوعات کلان کشــورداری را در دســتور 
کار قرار می دهیم و براســاس خردجمعی و 
رســیدن به اجماع ملی در این مسائل سعی 

می کنیم امر کشورداری را تسهیل کنیم.
یکی از مشــکلات این اســت کــه ما در 
موضوعاتی مهم از کشــورداری، اجماع ملی 
لازم را نداریم. ما در حوزه سیاست خارجی، 
سیاست داخلی، مســائل داخلی، فرهنگی، 
اجتماعی و امنیتی در ســرفصل های کلانی 
که در این مباحث در کشــورداری داریم و 
بر اســاس مبانی اسلام و آموزه های امام)ره( 
و رهنمودهای مقام معظــم رهبری و خرد 
جمعــی بحث و تبادل نظــر نیازمند اجماع 
هستیم. و اگر به اجماع نظر برسیم آن وقت 
دولت هــا در موضوعات واحــد در دوره های 
مختلف متفاوت عمل نمی کنند و یا برخی از 
موضوعات از آشفتگی در فضای بی تصمیمی 
خارج می شــوند. مقام مقــام معظم رهبری 

چند بار باید بر یک موضوع تاکید کنند.
ایرنا: شما در مجلس برای حل 

مشکلات اقتصادی چه راهکاری را 
پیگیر خواهید کرد؟

متکی: ۴۵ سال است که در حوزه اقتصاد بر 
خلاف نرُم دنیا و برخلاف مبانی اعتقادی مان 
متاسفانه نسبت معقول ۲۰ درصد در اختیار 
دولــت و ۸۰ درصد در اختیار مردم و بخش 
خصوصی را وارانه کرده ایم و ۴۵ سال است 
که این نســبت تغییر نکرده اســت علیرغم 
اینکه مســئولین بیان می کننــد که دولت 
کارخانه دار خوبی نیست این همه کارخانه ها 
در دست دولت چه می کنند؟ دولت، کشاورز 
و تاجر خوبی نیست و متاسفانه به این موارد 

توجه نشده است.
مــا ســازمان عریــض و طویلی بــه نام 
خصوصی ســازی داریم که ۴۰ ســال است 
می گوید مــن خصوصی ســازی می کنم اما 
نسبت بین دولت و مردم در حوزه اقتصاد در 
۴۰ سال گذشته همان بیست، هشتاد است، 
اراده جدی بــرای تحقق فرمایشــات مقام 
معظم رهبری در این خصوص وجود ندارد. 
حضــرت امام در دیداری که هیات دولت در 
اوایل انقلاب با ایشــان داشتند زمانی که از 
ایشان خواستند آنها را نصیحت کند امام)ره( 

فرمودند »هر کاری که مردم می توانند انجام 
دهند شما انجام ندهید.« این تقریبا چکیده 
آخرین نگاهی اســت که در حوزه اقتصاد و 
مسائل اقتصادی در کشورداری بیان می شود 

که متاسفانه بر زمین مانده است.
شــورای وحدت مصمم اســت که هم در 
نگاه تشــکیلاتی خود و هم در فراکســیون 
وحدت در مجلس براســاس نظام مســائل 
ایــن مباحث را در دســتور کار قرار بدهد و 
براســاس تصمیماتی که به او می رســد به 
صورت جمعی آن را در لایه های قانونگذاری 

و یا اجرایی در کشور پیگیری کند.
ایرنا: برنامه های شما در سه ماه باقی 

مانده برای ورود به مجلس چیست؟
متکــی: ما معمولا در شــورای وحدت به 
بحث های زودهنــگام نمی پردازیم. معتقدیم 
جای پرداختن به برخی مباحث در مجلس و 
زمانی است که نمایندگان مجلس کار خود 

را شروع کنند.
ایرنا:در راستای لبیک به فرمایشات 

رهبری مبنی بر عدم ورود به دعواهای 
سیاسی چه برنامه ای دارید؟

متکی: نمایندگان مجلــس دوازدهم باید 
بدانند در چه مقطع زمانی این مســئولیت 
را بــر عهــده گرفته اند. اولیــن ، مهمترین 
اولویــت مجلــس دوازدهم  و اصلی تریــن 
پرداختن به مســائل کشــور اســت. بر این 
اســاس فراکســیون وحدت هیچ مجالی را 
صرف مباحث پراکنده کــه ارتباطی به کار 
اصلی مجلس نــدارد، نخواهد کرد. هدف ما 

رضایت رأی دهندگان و مردم عزیز است.
ایرنا: چرا هنوز مجلس دوازدهم بر 
سر کار نیامده، تخریب ها علیه آنها 

آغاز شده است؟
متکی: ما به همگان توصیه می کنیم که به 
مجلس مجال بدهند تا کارنامه خود را ارائه 

بدهد و بعد قضاوت کنند.
ایرنا: به عنوان منتخب مردم تهران 
آرایش سیاسی مجلس آینده و نحوه 
تعامل آن با دولت را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
متکــی: تصور من این اســت که نگاه های 
مختلف و متفــاوت در مجلس وجود خواهد 
داشت، در ادوار گذشــته هم اینگونه بود و 
این مشــکلی نیست؛ اگر اساس کار خود در 

مجلس را نیازهای کشور قرار دهیم، نظرات 
متفــاوت، برآیندی از تضارب آرا و دیدگاه ها 
برای رســیدن به مناســب ترین راه حل ها 
خواهد شــد. کاملا طبیعی است که بخشی 
از نمایندگان بر فعالیــت های مثبت دولت 
تاکید نمایند و گروهی نیز نسبت به کارهای 
بر زمین مانده نقد داشــته باشند. در چنین 
رویکــرد متقابلی، دولــت و مجلس مکمل 

یکدیگر خواهند بود.
ایرنا: تحلیل شما از انتخابات ۱۱ 

اسفند چیست؟
متکی : یک پیام انتخابات ۱۱ اســفند آن 
اســت که مردم مانند دوره های گذشته به 
لیســت های معین رای ندادند و در بررسی 
لیســت های متفاوت، فهرســتی را انتخاب 
کردند. مشــارکت بالای ۴۰ درصد مردم در 
این انتخابات، علی رغم برنامه های گسترده 
دشــمن برای تحریم و یا کاهش مشارکت، 

پیام مهم دیگر این انتخابات است.
ایرنا: ما شاهد بودیم در۱۱ اسفند 
رئیس دولت اصلاحات در انتخابات 

شرکت نکرد، این اقدام را چگونه 
ارزیابی می کنید؟

متکــی: بخش قابل توجهی از مردم ما که 
در این انتخابات شــرکت نمودند، به تعبیر 
مقام معظم رهبــری، کاری جهادی کردند. 
بخشــی از مردم هم در انتخابات شــرکت 
نکردنــد. مجلســیان باید شــنونده مطالب 
آنــان نیز باشــند. اما در خصــوص رهبران 
جریان های سیاســی و احزاب، مســئولیت 
آن ها متفاوت از مردم اســت. رسالت آن ها 
حضور در عرصه ها و فعالیت های مبتنی بر 

دموکراسی و مردم سالاری است.

۱۹ نفــر از منتخبانی کــه در مرحله اول 
انتخابات، توانســتند پا به پارلمان دوازدهم 
بگذارنــد، متولــد دهه شــصت هســتند. 
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی و ششــمین دوره مجلس خبرگان 

رهبری در روز ۱۱ اسفند برگزار شد. 
در همین راستا، ۱۹ نفر از منتخبانی که در 
مرحله اول انتخابات، توانستند پا به پارلمان 
دوازدهم بگذارند، متولد دهه شصت هستند.
اسامی این ۱۹ منتخب به شرح زیر است.

روح الله نجابــت متولــد ۱۳۶۸ از حــوزه 
انتخابیه شیراز و زرقان

عبــاس قدرتی زوارم متولد ۱۳۶۸ از حوزه 
انتخابیه شیروان

عبدالحسین همتی سراپرده متولد ۱۳۶۸ 
از حوزه انتخابیه زرند و کوهبنان

امیرحســینی ثابتی منفــرد متولد ۱۳۶۷ 

از حــوزه انتخابیه تهران، ری، اسلامشــهر و 
شمیرانات

محســن فتحــی متولــد ۱۳۶۶ از حوزه 
انتخابیه سنندج، دیواندره، کامیاران

یاسر اسلام دوســت متولد ۱۳۶۵ از حوزه 
انتخابیه طوالش و رضوانشهر و ماسال

زهــرا خــدادادی متولــد ۱۳۶۵ از حوزه 
انتخابیه ملکان و لیلان

کمال حســین پور متولــد ۱۳۶۴ از حوزه 
انتخابیه پیرانشهر

علــی خضریــان متولــد ۱۳۶۳ از حوزه 
انتخابیه تهران، ری، اسلامشهر و شمیرانات

محمد ســرگزی متولــد ۱۳۶۳ از حوزه 
انتخابیه زابــل و زهک و هیرمند و نیمروز و 

هامون
مهدی فلاح متولد ۱۳۶۳ از حوزه انتخابیه 

رشت و خمام

فاطمه جراره متولد ۱۳۶۳ از حوزه انتخابیه 
بندرعباس و قشم و ابوموسی و حاجی آباد و 

خمیر
مجتبی یوســفی متولــد ۱۳۶۲ از حوزه 

انتخابیه اهواز، کارون، باوی و حمیدیه
محمد خوش ســیما متولد ۱۳۶۲ از حوزه 

انتخابیه گرمی و انگوت
زهرا سعیدی مبارکه متولد ۱۳۶۲ از حوزه 

انتخابیه مبارکه
ابراهیــم رضایــی متولــد ۱۳۶۱ از حوزه 

انتخابیه دشتستان
مصطفی پوردهقــان متولد ۱۳۶۱ از حوزه 

انتخابیه اردکان
بهشــید برخوردار متولــد ۱۳۶۰ از حوزه 

انتخابیه زرتشتیان
ولی داداشی متولد ۱۳۶۰ از حوزه انتخابیه 

آستارا

منوچهر متکی: تشکیل فراکسیون وحدت برای همبستگی ملی

۱۹ نماینده دهه شصتی در مجلس دوازدهم


